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Coördinator zwaluwenwerkgroep Nico van Dam, nicovandam@hotmail.nl  0180 513975
Coördinatoren jeugdwerkgroep Vacant, interim: Benjamin Hallie, b.hallie@hetnet.nl  06 28430807
Aanspreekpunt Knotgroep Krimpen Yolande Nederveen, knotploegkrimpen@gmail.com 06 42508452 
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Coördinator waterwerkgroep Vacant, waterwerkgroep@nvwk.nl     
Coördinator materialen Floor Andeweg, materialen-nvwk@kpnmail.nl  0180 514130
Contactpersoon zoogdierenwerkgroep Gabi Baartman, zoogdierenwerkgroep@nvwk.nl 06 51370748

Andere belangrijke instanties 
Dierenambulance Gouda e.o. Ook voor ophalen zieke dieren met vogelgriep  0182 529059
Dierenbescherming Afdeling Krimpenerwaard  0180 510984
Meldpunt m.b.t. milieu en de jacht Politie Hollands Midden, Regionaal Milieu Team  0900 8844
Melden van zwerfvuil Contact opnemen met de gemeente Krimpenerwaard  140182
Meldpunt Laagvliegen Krimpenerwaard   010 4733333
Vogelasiel  Vogelklas Karel Schot  010 4857847
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  Lid worden? 
Wilt u actief deelnemen aan de Natuur- en Vogelwerkgroep Krimpenerwaard of wilt u de doelstellingen van 
onze vereniging steunen, word dan lid. Op onze website kunt u alles over ons vinden, wat we doen en waar 
we voor staan. Meld u aan op www.nvwk.nl onder ‘de vereniging’, of stuur een e-mail naar info@nvwk.nl met 
uw gegevens. U kunt ook de secretaris bellen: 06 55812250. Zie de colofon voor de diverse lidmaatschappen. 
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Van de voorzitter
Jaap Graveland

Het is al weer even geleden, maar ik hoop dat jullie een mooie kerstvakantie 
hebben gehad. Het is voor velen een tijd van bezinning, ook voor mij. Twee 
uitzendingen hebben mij daar erg bij geïnspireerd. In VPRO’s Wintergasten 
liet de beroemde bioloog George Monbiot op een prachtige manier zien 
hoe individuen en verhalen mensen kunnen meenemen in verduurzaming, 
in inzet voor natuur: https://npo.nl/start/serie/vpro-wintergasten/
seizoen-4/vpro-wintergasten_5/afspelen Een luistertip! De andere 

uitzending was de vijftigste aflevering van de podcast Toekomst voor Natuur, getiteld “Hoe hou je hoop?” 
Dat valt immers niet altijd mee als je het gebrek aan daadkracht ziet bij onze rijksoverheid, of de berichten 
leest over doorgaande ontbossing, hoe vogelgriep ontstaan in de pluimveeteelt nu wereldwijd huis houdt 
onder wilde vogels, enz. In de podcast vertelt onderzoekster Riyan van den Born dat mensen de meeste 
waarde hechten aan natuur vanuit een gevoel van betrokkenheid, veel meer dan vanuit een ‘intrinsieke’ 
waarde van natuur (dus waarde los van de mens), of het nut van natuur voor de mens. En dat je die 
betrokkenheid kunt stimuleren, via onderwijs, excursies, lezingen, enz, kortom activiteiten zoals we die 
binnen de NVWK hebben. En dat actief worden voor natuur een effectieve manier is om hoop te houden. Én 
dat dit aanstekelijk werkt: door te doen worden ook andere mensen actief. 
We hopen daarom veel Krimpenerwaarders te ontmoeten op de NVWK Informatiemarkt op 25 mei. Het 
wordt trouwens een echte doemarkt, met een stekjesmarkt, excursies, enz. 
Dus ’Hoe houd je hoop?’, luistertip nummer 2: https://open.spotify.com/episode/ 
2Vo4PirE00O1034VsybQvQ?si=nmClJlYzRqOZYjLjVeRJ-w 
In de Krimpenerwaard brengen we dit dus in de praktijk. Met subsidies van provincie, 
gemeente en Rabobank kan Prachtlint verder werken aan meer biodiversiteit in de 
Krimpenerwaard. Een voorbeeld: de tweede cursus tuininrichting voor biodiversititeit 
zit met vijftig deelnemers ook al weer vol! In het najaar herhalen we hem daarom. Door giften van het 
Petronella Pols Fonds en één van onze leden, door de opbrengst van ingeleverde emballagebonnen van een 
supermarkt in Krimpen aan den IJssel, kunnen de werkgroepen materialen aanschaffen voor het knotten, 
inventariseren van zoogdieren en het maken van nieuwe nestkasten voor o.a. kerkuilen. 
Er is meer. In de vorige Waardvogels konden jullie lezen dat ook de inspanningen van agrariërs voor 
weidevogels vruchten begint af te werpen. En de inrichting van natuur met agrarisch medegebruik is ook 
in volle gang: langs de N210 gaan we dit voorjaar de eerste resultaten kunnen zien. Ik ben heel benieuwd, 
het is straks prima te volgen vanaf de parallelweg.
Kortom, er gebeurt veel voor natuur in onze mooie waard. In de Waard aan Tafel op 20 februari vertel ik 
erover. Een verhaal over doen en over hoop. 
Voor 2024 heeft de redactie eenden als onderwerp voor de covers gekozen. De bijbehorende artikelen 
zullen verzorgd worden door onze eendenexpert Erik Kleyheeg! Hierbij meteen een oproep namens hen 
om foto’s te sturen.

Tot slot, ik hoop natuurlijk velen van jullie te zien op onze ALV. Ik ben erg blij dat we dagvlinderexpert Chris 
van Swaay, bijna sinds de oprichting verbonden aan de Vlinderstichting, bereid hebben gevonden om na de 
pauze een lezing te verzorgen. Wees erbij!  d
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Even noteren
Vogelexcursie Nieuwe Driemanspolder

Op zaterdag 2 maart verzorgt Willem van Rij een vogelexcursie 
naar de N3MP. Verzamelen om 08:00, verwachte eindtijd rond 
13.00 uur. Verzamelpunt is parkeerplaats naast restaurant de witte 
raaf, Voorweg 173 in Zoetermeer. Verrekijker vereist, telescoop 
wenselijk. 
De Nieuwe Driemanspolder! Een waterbergingsgebied met veel 
schrale pioniersnatuur daaromheen. Door deze schrale stukken 
natuur kunnen we verrast worden door zo’n beetje alles. In totaal 
zijn er 235 vogelsoorten waargenomen waarvan het grootste 
gedeelte de laatste jaren. Het ligt op een steenworp afstand van 
de kust en heeft daarom de potentie allerlei strandlopers en 
stelten te huisvesten. Een spannend stuk natuur met kans op grote 
zeldzaamheden. Aanmelden verplicht via de agenda op de website.  

Weidevogelstartdag van De Groene Motor
Zaterdag 2 maart as. van 10.00 - 14.30 uur bij De Polderij, 

Vlaardingsedijk 7, 3143 LN Maassluis. Thema van de dag: 
Weidevogelbescherming is maatwerk. Na een introductie over de 
meerwaarde van kruidenrijk grasland, is het weer elk-wat-wils 
tijdens het dagprogramma. Aanmelden is verplicht: inschrijven en 
workshops kiezen kan via de link op onze website onder Agenda, za 
2 maart. www.nvwk/agenda/.

Snoei-/knotactiviteit knotploeg Krimpen
2 maart 2024 vanaf 09.00 tot 13.00 uur bij de familie Van der 

Laan, Zuidbroek 138, 2861 LM Bergambacht, knotten en snoeien.
Info of deelnemen? Knotploegkrimpen@gmail.com of 06-
42508452.

Cursus snoeien
Zaterdag 2 maart van 09.00 tot 13.00 uur.

Cursus snoeien, verzorgd door Wim van den Bremen. Theorie en 
praktijk. Opgeven verplicht: wim.van.den.bremen@xs4all.nl.

Water-/wintervogelexcursie Berkenwoudse Driehoek en 
polder De Nesse.

Zaterdag 9 maart. Excursieleider: Jaap Graveland. We wandelen 
langs polder De Nesse en door de Berkenwoudse Driehoek. Beide 
gebieden maken deel uit van de 2250 ha van Natuur Netwerk 
Nederland die in de Krimpenerwaard wordt gerealiseerd, voor het 
grootste deel graslanden met agrarisch medegebruik. In deze tijd 
zijn daar veel winter- en watervogels. Ook grote kans op slechtvalk, 
en we verwelkomen de eerste weidevogels. 
Kleed je warm aan, het is doorgaans kouder dan je denkt en we staan 
vaak stil. Het kan plaatselijk modderig zijn, dus zorg voor laarzen of 
stevige waterdichte schoenen. De excursie is voor NVWK-leden en 
voor deelnemers uit de wijde regio aan de landelijke cursus water- 
en wintervogels die Sovon organiseert. Van tevoren aanmelden is 
verplicht.Verzamelplaats: parkeerplaats op hoek Wellepoort en 
Schaapjeszij -  https://goo.gl/maps/EEHNktMhrqtf9r4P6 
Start: 09.30 uur. Einde excursie: ca. 12.30 uur. 
Beperkt aantal plekken, vol is vol, deelname op volgorde van 
aanmelden, voor deelnemers Sovoncursus is voldoende plaats. 
Voor aanmelden: stuur een mail naar info@nvwk.nl.

Startavond weidevogelseizoen
Dinsdag 12 maart startavond weidevogelseizoen met een lezing 

van gruttospecialist Astrid Kant uit de Vijfheerenlanden. Astrid 
is landelijk bekend en een zeer gedreven grootheid op het gebied 
van weidevogelbescherming - met heel veel uren ervaring in het 
veld. Astrid is een aantal jaren al eerder bij ons geweest voor een 
algemene presentatie over weidevogels met haar eigen fantastische 
foto’s. Het accent van déze presentatie zal liggen op kuikens en 
kuikenoverleving. Verder de nodige mededelingen, materialen en 
informatie voor het komend seizoen. Voor weidewachters, boeren 
en geïnteresseerden. De Zwaan, zaal open 19.30 uur, aanvang 
20.00 uur. 

Wintervogeltellingen
Zaterdag 16 of zondag 17 maart 2024.

Duizenden vrijwilligers tellen het hele jaar door vogels. Zij dragen zo 
bij aan het onderzoek naar de vogelstand. De NVWK doet hieraan 
mee door wintervogeltellingen te organiseren. Van september tot en 
met april worden eens in de maand de vogels in de Krimpenerwaard 
geteld. Alle gegevens gaan naar SOVON, die de gegevens beheert 
en samenwerkt met CBS, ministeries en RWS. Onze tellingen komen 
uiteindelijk in de vogelbalans van SOVON. (https://www.sovon.nl/
vogelbalans). Er kan zaterdag óf zondag geteld worden. Elke maand 
maakt Hans een nieuwsbrief van de laatste telling.
De wintervogeltellingen vinden plaats van september tot en met 
april in het weekeinde (de zaterdag) dat het dichtst bij de 15e ligt.
Voor meer informatie of meekijken/meelopen: Hans Kouwenberg, 
wintervogels@nvwk.nl of 06-12417622.

Snoei-/knotactiviteit knotploeg Krimpen
16 maart vanaf 09.00 tot 13.00 uur bij de familie Den 

Uyl, Molendijk 170, Krimpen aan de Lek. Op 16 maart 2024 
knotten/snoeien we weer bij Den Uyl. Info of deelnemen? 
Knotploegkrimpen@gmail.com of 06-42508452.

Cursus bosmaaien
Vrijdag 22 maart via De GroeneMotor. Meer info: 

landschapswerkgroep@nvwk.nl.                                                           

Algemene ledenvergadering NVWK
Op dinsdag 26 maart vindt weer de Algemene ledenvergadering 

plaats, als vanouds in De Zwaan te Berkenwoude aan de Kerkweg 
2, vanaf 20.00 uur. Aansluitend op de vergadering spreekt Chris 
van Swaay, coördinator Dagvlindermeetnet bij de Vlinderstichting. 
Zie ook de uitnodiging op pagina 9. LET OP, dit jaar vergaderen we 
op een dinsdag en niet op de gebruikelijke woensdag!

Cursusavond weidevogels
Woensdag 27 maart een presentatie weidevogelbeheer 

voor een korte (her)kennismaking met gedrag, geluid en uiterlijk 
van deze vogels naast het belang van tellen en invoeren in de 
Boerenlandvogelmonitor, QBM en BTS. Na de pauze ligt het accent 
op kuikenoverleving, en wat wij als weidewachters en agrariërs in 
de praktijk kunnen doen, in aansluiting op de lezing van Astrid Kant 
van 12 maart.  Voor nieuwe én voor bestaande weidewachters 
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Foto: Huig Bouter

aangezien inzichten over de meest efficiënte bescherming en 
monitoring door de tijd snel veranderen. Inloop 19.30 uur, aanvang 
20.00 uur, locatie: De Hooiberg, Koolwijkseweg 47, Stolwijk. 

Wintervogeltellingen
Zaterdag 13 of zondag 14 april 2024. Voor informatie of 

meekijken/meelopen: Hans Kouwenberg, wintervogels@nvwk.nl 
of 06-12417622.

Big Birding Day
Zaterdag 4 mei van 4.00 tot 17.00 uur. Big Birding Day is 

het jaarlijkse evenement waarbij in groepsverband zoveel mogelijk 
soorten gescoord moeten worden binnen de grenzen van de 
Krimpenerwaard. Daarvoor krijg je 13 uur de tijd. Het is een 
geweldige beleving om zo’n dag mee te maken. Vanaf het krieken 
van de dag, wanneer de eerste vogels beginnen te zingen, wordt 
er fanatiek gevogeld. In het verleden zijn er door het winnende 

team maar liefst 115 soorten gezien. Lukt dat dit jaar ook weer? 
Je kunt je als groep van drie of vier personen opgeven bij Coen van 
Nieuwamerongen. Wie geen groepje heeft, maar wel mee wil doen 
kan zich ook aanmelden, we proberen dan een groepje voor je te 
vinden. We verzamelen ons centraal in de Krimpenerwaard op het 
parkeerterrein bij Café de Loet. Starttijd 4.00 uur. Info en opgeven 
coenvna@gmail.com, 06-38380899.

SAVE THE DATE! NVWK leden-dag & stekjesmarkt
Op 25 mei organiseert de NVWK een leden-dag voor 

(toekomstige) leden en alle overige geïnteresseerden. Op deze 
feestelijke dag presenteren de diverse werkgroepen binnen de 
vereniging zich op eigen wijze. Excursies en inventarisaties staan 
op het programma. Dit combineren we met de succesvolle jaarlijkse 
stekjesmarkt. Locatie: De Hendrikshoeve in het Loetbos. Voor 
verdere info: info@nvwk.nl en houd de toekomstige nieuwsbrieven 
en Waardvogel in de gaten!  d

Rectificatie
In het septembernummer van de Waardvogel heeft de redactie een fout gemaakt bij de fotoverantwoording. De credits voor de foto’s 
bij het artikel over de excursie naar de Moerputten schreven we abusievelijk toe aan Hans van Keulen, terwijl de foto’s zijn gemaakt door 
de auteur van het artikel, Lenny Paul. Ook zijn er wat hinderlijke slordigheden in de tekst geslopen die voor onze verantwoordelijkheid 
komen. [Redactie Waardvogel]  d

Grote barmsijs Grote barmsijs   

  foto van de maandfoto van de maand
Maria Kuijf

Deze winter beleven we een invasie van barmsijzen, van zowel kleine als grote 
barmsijzen. Sjani van Ophemert heeft een mooie foto gemaakt van een grote 
barmsijs, die we kozen als foto van de maand. d

Door gebrek aan zaken in Scandinavië en Rusland komen de barmsijzen onze kant 
op. Doordat het aanbod van zaden in die streken per jaar wisselt, kunnen de vogels 

invasiegewijs op trek gaan. Het is nu vijf jaar geleden dat er een dergelijke invasie was.
Grote barmsijzen broeden niet in Nederland. Kleine barmsijzen zijn pas sinds 1942 zeldzame 
broedvogels bij ons, met name op de waddeneilanden. 

Zoals genoemd zijn er grote en kleine barmsijzen. Ze hebben een rood petje, een zwart 
vlekje onder de snavel en de volwassen mannetjes hebben een roze/rode borst. Grote 

barmsijzen zijn iets groter, maar in het veld is dat niet goed waar te nemen. Kleine barmsijzen 
hebben warmbruine tinten, terwijl grote barmsijzen een lichtere ondergrond hebben. De 
vleugelstreep is witter dan van de kleine barmsijs. Grote barmsijzen kunnen een zwaar 
gestreept borst hebben of bijna wit. 

In de winter zoeken barmsijzen vaak het gezelschap van sijzen en putters. Gezamenlijk 
hangen ze vaak op de kop in zwarte elzen, waar ze zaad uit de propjes peuteren. In bossen 

eten ze graag zaad van lariksen en berken. Verder houden ze van zaad van kruiden. Kleine 
barmsijzen eten ook insecten. Wanneer barmsijzen op de grond foerageren, hebben ze de 
gewoonte om plotseling op te vliegen, even te zwieren door de lucht om weer neer te 
strijken op dezelfde plek.  Bronnen: Vogelbescherming en Wikipedia  d

Barmsijs, bron:  Het Beste Vogelboek, uitgave 
1971 door ANWB en Readers Digest
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In de Krimpenerwaard heb je kans om drie verschillende soorten 
zaagbekken tegen te komen. De bekendste is de grote zaagbek. 

Deze wordt ook het vaakst gezien. De middelste zaagbek lijkt wat 
op zijn grote neef, maar is meer gebonden aan zout water en duikt 
dus niet zo vaak op in de Krimpenerwaard. Tijdens de trekperiode 
willen ze nog wel eens langs trektelpost De Hoekse Sluis vliegen. En 
dan verwacht je in dit rijtje misschien ook de kleine zaagbek, maar die 
bestaat niet. Hoewel, hij bestaat wel, alleen onder een andere naam: 
het nonnetje is eigenlijk een klein zaagbekje. De oplettende vogelaar 
zal opmerken dat naast deze drie soorten ook de kokardezaagbek 
wel eens wordt gezien in de Krimpenerwaard. Dat klopt, maar deze 

Noord-Amerikaanse soort komt niet in het wild voor in Nederland en 
de exemplaren die we hier zien, komen uit gevangenschap. Die tellen 
we voor het gemak niet mee. 

Zaagbekken hebben een flamboyante uitstraling, vooral de 
mannetjes. Die hebben een opvallende tekening en een mooie 

kuif. De mannetjes van de grote en middelste zaagbek hebben een 
glanzend donkergroene kop, de vrouwtjes een chocoladebruine 
kop en een grijs lijf. Het lijf van het mannetje grote zaagbek is 
overwegend roomwit, waaraan de soort zijn bijnaam ‘boterbuik’ te 
danken heeft. Het mannetje middelste zaagbek heeft een roodbruine 
borst, zwartwit getekend aan de zijkant, en een grijze flank. Met hun 
lange lijf hebben ze in vlucht iets weg van een fuut. 
Nonnetjes zijn aanmerkelijk kleiner dan de andere twee zaagbekken. 

Zaagbekken  
Op de voorpagina: middelste zaagbek
Erik Kleyheeg

Het is misschien wel een van de mooiste groepen eenden, de zaagbekken. In ieder geval gaat bij menig vogelaar het hart iets sneller 
kloppen als hij of zij een lid van deze groep tegenkomt in de Krimpenerwaard. Als dat niet is vanwege hun schoonheid, dan wel 
vanwege hun zeldzaamheid. Zo vaak zien we ze niet, zeker tegenwoordig niet meer!   d

Vrouw grote zaagbek heeft in een scherpe afscheiding van het 
bruin, foto: Dirk-Jan Saaltink

Vrouw middelste zaagbek, zonder scherpe begrenzing. Let ook op 
het rode oog, foto: Dirk-Jan Saaltink

Een echtpaar grote zaagbekken, foto: Vincent Vuik
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Het vrouwtje heeft een grijs lijf en een opvallend tweekleurige kop: 
bruin van boven en wit van onder. Het mannetje is overwegend wit 
en heeft een subtiele, sierlijke, zwarte tekening.

Zaagbekken zijn in tegenstelling tot de meeste andere eenden 
echte viseters. Om goed grip te krijgen op hun gladde prooi, 

hebben ze een slanke snavel met gekartelde randjes, vandaar 
de naam zaagbek. Die randjes lijken wat op tanden, maar zoals u 
weet, hebben vogels geen tanden. Zaagbekken zijn daarop geen 
uitzondering. 

Van alle drie de zaagbekken ligt het zwaartepunt van hun 
Europese verspreiding in Scandinavië en West-Rusland. Grote 

zaagbekken en nonnetjes broeden daar in boomholtes, middelste 
zaagbekken op de grond in ruige oevervegetatie. Middelste 
zaagbekken broeden met enkele tientallen paartjes in Nederland, 
vooral in de zuidwestelijke delta. Van het nonnetje is er een piepkleine 
broedpopulatie van enkele paartjes in Friesland. In Nederland zien 
we zaagbekken vooral in de winter, hoewel de vogels met steeds 
warmer wordende winters vaker in Oost-Europa blijven hangen. Pas 
als de Oostzee grotendeels dichtvriest, komen er grote aantallen 
naar Nederland en hebben wij in de Krimpenerwaard de grootste 
kans om ze tegen te komen op de Lek en de Hollandse IJssel. d

Van boven naar beneden; 
Verspreidingsgebied van nonnetje
Verspreidingsgebied van middelste zaagbek
Versprewwidingsgebied van grote zaagbek
Geel = zomergebied
Groen = permanent leefgebied
Blauw = wintergebied

Mannetje middelste zaagbek in vlucht, foto: Coen van 
Nieuwamerongen

Een mannetje nonnetje, foto: Adri de Groot, vogeldagboek.nlNonnetjes vrouw, foto: Vincent Vuik
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 Klussenbank: wie helpt mee? 
De NVWK krijgt het steeds drukker. Dat is prachtig, want in de praktijk betekent het dat we als vrijwilligersvereniging  meepraten 
bij de grote projecten in de Krimpenerwaard en daar het natuurbelang kunnen inbrengen, maar ook dat we uit eigen initiatief met 
projecten kunnen aankloppen bij de beide gemeenten, het waterschap en de provincie. Soms schieten daardoor bepaalde klussen 
erbij in en voor de projecten hebben we extra handen nodig. Daarom hebben we een klussenbank opgericht; er staan ook  klussen 
op de website onder Actueel. Vaak gaat het om kortlopende taken, soms komt een klus op herhaling. Wie helpt mee?  D

Versterking voor de jeugdwerkgroep

Benjamin zoekt versterking voor de jeugdwerkgroep. Hij is  creatief in 
het bedenken van activiteiten, maar zou blij zijn met versterking voor het 
 uitvoeren van die leuke plannen. Benjamin heeft een drukke baan naast 
zijn studie en het zou voor het moment al helpen als een ouder of groot-
ouder de praktische organisatie van al is het maar één activiteit op zich wil 
nemen. Een coördinator zou natuurlijk helemaal ideaal zijn. Neem contact 
op met Benjamin Hallie voor overleg of informatie. Zie ook pag. 14

Leden in Schoonhoven: wie springt bij?
Het onderhoud aan de nestkasten in het Springerpark en op de oude 
begraafplaats is jarenlang bijgehouden door een aantal trouwe leden. 
Stille krachten, bevredigende klus. Maar met het klimmen der jaren 
valt het klimmen in ladders niet meer te combineren. Er is al iemand 
die de nestkasten op de begraafplaats wil monitoren. Wie gaat de 

uitdaging aan en springt hierin bij? Want nog leuker 
is als je e.e.a. in het broedseizoen combineert met een 
wekelijkse ronde om de bezetting te checken, dan 
zie je de eer van je werk. Bijvoorbeeld met MUS, het 
Meetnet Urbane Soorten. De kasten zijn nu schoon, 
dus het wordt een vloeiende instap. Zet ook je park 
op de kaart waardoor het belang van natuur in de stad 

wordt onderbouwd. Bel Joke Colijn, redactie, pag. 2.

Hulp gevraagd bij organiseren van lezingen  
Om ook in de toekomst een structureel aanbod van lezingen  binnen 
de NVWK te kunnen bieden, is de vereniging hard op zoek naar 
 iemand die betrokken wil zijn bij de organisatie. Het gaat hierbij 
om ongeveer een viertal lezingen per jaar, meestal georganiseerd 
in de periode tussen september en mei. Vanuit het bestuur blijft  
(indien gewenst) altijd iemand op de achtergrond betrokken voor het 
 regelen van de locatie, voldoen van eventuele sprekersvergoedingen 

en coördinatie. Ook beschikt de 
vereniging over een lijst met 
potentiële sprekers. Het is 
geen grootse investering en je 
staat er dus allerminst alleen 
voor! Toch al geïnteresseerd 
in onderwerpen over natuur, 

wellicht vaker aanwezig tijdens lezingen en bereid tot deelname aan 
organisatie? Stuur dan even een mailtje naar Benjamin, zie pag. 2 
voor contactgegevens.  

Waterwerkgroep mist coördinator
De waterwerkgroep is al enige tijd op drift, ze zoekt 
een anker.  Iemand die weer activiteiten op touw zet 
en de groep weer op koers brengt.  Denk niet dat je 
per se alles van waterdieren en  waterecologie moet 
weten om deze taak in te vullen, want er zit heel 
veel kennis in de groep en daaruit kun je ook putten 
voor ideeën. En als waterleven je interesse heeft, leer je immers vanzelf, 
gaandeweg. Zo gaat dat nu eenmaal met iets dat je leuk vindt! Wil je 
meer  weten? Zoek contact met Jaap Graveland, zie pag. 2.

Maatje voor Hans bij de wintervogeltelgroep
Er had zich iemand gemeld die samen met 
Hans  Kouwenberg het  coördinatorschap 
wilde gaan doen, ze hadden al wat 
 overleg gehad en zelfs al samen de 
nieuwsbrief van december gemaakt. 
Deze nieuwe coördinator heeft echter 
 besloten om na wat omzwervingen terug 
te  keren naar haar geboortegrond. De 
nieuwe  woonplaats ligt niet in of bij de 
 Krimpenerwaard,  helaas.
Hans is dus weer op zoek naar een nieuwe 

coördinator om samen met hem de werkgroep aan te sturen. Is er 
iemand die samen met mij de nieuwsbrieven wil maken?  Bel (pag. 2) 
of mail Hans Kouwenberg, wintervogels@nvwk.nl. 

Helper weidevogelteam blijft nodig!
Het weidevogelteam dat onze grote weidevogelwerkgroep coör-
dineert is zwaar onderbemenst. Gelukkig neemt het collectief Weidehof  
Boerennatuur de begeleiding van de weide-
wachters in het veld voor een groot deel waar - zij 
hebben inmiddels daarvoor versterking in dienst.  
Toch zouden Bernard en Joke graag nog iemand 
erbij willen om te sparren en in het drukke seizoen 
wat taken te delen. Informatie in  eerste instantie 
bij Joke Colijn, zie pag. 2.

Maak filmpjes van je werkgroep of activiteit
De NVWK wil een beeldocument van de activiteiten van alle  werkgroepen 
maken. Daarvoor zijn filmpjes door  leden  nodig, die je  gewoon maakt met 
je telefoon. NVWK- activiteiten  vinden plaats door het hele jaar heen, 
dus blijf alert op geschikte momenten in alle  jaargetijden.  Lekker  bezig 
in het landschap? Ben je vlotjes aan het  timmeren, loop je  planten te 

 inventariseren,  Waardvogels te  bezorgen of sta je  vogels te 
tellen? Doe je mee aan een  cursus of excursie? Alles leent 
zich voor een filmpje. Bij  voorkeur  liggend, (landscape) maar 
gooi een leuk staand filmpje niet weg. Stuur je  materiaal 
naar het e-mailadres van de redactie, zodat we hiervan 
een  representatieve korte film  kunnen maken. De eerste  
filmpjes zijn binnen! We zijn benieuwd - stuur maar op! 

Archivaris gezocht
De NVWK krijgt met enige regelmaat 
 historische documenten  aangeboden 
over de natuur en landschap in de 
 Krimpenerwaard. Die kunnen bij 
 toekomstige ontwikkelingen van grote 
waarde blijken. Wie houdt van de geur 
en de taal van oude papieren en wil ze 
 archiveren en orde scheppen?  Zie pag. 
2 voor de secretaris, info@nvwk.nl.
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Algemene ledenvergadering
Uitnodiging voor 26 maart
Frans van der Storm, secretaris

Op dinsdag 26 maart vindt weer de Algemene ledenvergadering plaats, als vanouds in De Zwaan te Berkenwoude aan de 
Kerkweg 2, vanaf 20.00 uur. Aansluitend op de vergadering spreekt Chris van Swaay, coördinator Dagvlindermeetnet bij de 
Vlinderstichting. LET OP, dit jaar vergaderen we op een dinsdag en niet op de gebruikelijke woensdag!  d

Het bestuur nodigt je van harte uit de vergadering en de lezing bij 
te wonen. Graag aanmelden via info@nvwk.nl of telefonisch bij 

de secretaris.
Op de agenda staan
-    Verantwoording over beleid, uitvoering en besteding van ons geld      
in 2023
-    Jaarverslagen van de secretaris en van de penningmeester
-    Verslag kascontrolecommissie
-    Begroting 2024
- Gedachtewisseling tussen leden en bestuur over actuele 
onderwerpen

Het jaarverslag van de secretaris is opgenomen in deze editie van de 
Waardvogel en is net als alle andere stukken voor de vergadering 

ook te vinden op de bestuurspagina op onze website.

Vooralsnog missen we dit jaar het agendapunt Benoeming nieuwe 
bestuursleden, niet omdat we geen behoefte hebben aan 

versterking van het bestuur, maar omdat zich nog geen gegadigden 
hebben gemeld – ondanks herhaalde oproepen.
Wij missen nog steeds een bestuurder voor de portefeuille PR en 
communicatie en een coördinator voor de vogelwerkgroepen. Je hebt 
alle ruimte om je bestuursfunctie naar eigen inzicht in te vullen, je staat 
er niet alleen voor, je maakt deel uit van een leuk team dat serieus 
werkt en ook lol heeft. En bedenk dat menig bestuurslid na afzwaaien 

een mooie carrière in de groene wereld heeft opgebouwd, of op zijn 
minst met nóg meer inzicht en kennis door de Krimpenerwaard struint.
Toch nieuwsgierig geworden en geïnteresseerd geraakt? Een belletje 
naar Jaap Graveland of Frans van der Storm is zo gepleegd…

Chris van Swaay spreekt
De ALV-lezing van dit jaar sluit aan bij de lezingen van Huug 

Bouter en Paul Schrijvershof in 2023 over vlinders en rupsen, en over 
libellen. De lezing dit jaar gaat over de ontwikkeling van dagvlinders 
in Nederland: hoe ontwikkelt de stand zich, hoe is de verspreiding 
over het land, welke effecten hebben beheeractiviteiten (maaien) en 
vervuiling? Als er iemand is die vragen als deze kan beantwoorden…

Senior projectleider Chris van Swaay is sinds 1990 coördinator van 
het meetnet vlinders. Hij doet veel internationale projecten en hij is 
intensief berokken bij BCE, Butterfly Conservation Europe.
Lijken die termen misschien technocratisch en saai, zodra je Chris 
erover hoort vertellen gaat er een wereld voor je open en zie je waar 
al dat tellen toe leidt en hoe enorm belangrijk het is dat monitoring op 
de juiste manier wordt uitgevoerd.
Daarnaast zal hij vanuit zijn Europese activiteiten de reislustigen onder 
ons wat wijzer maken over mooie vlinderbestemmingen elders.
Lang verhaal kort: een aanrader!  d

[Zie voor de stukken pag. 31, 32 en 35, red.]

Kennisspecial gratis voor jonge mensen
Groentraineeship.nl/kennisspecial/, Aanbeveling Jaap Graveland: Cursus lijkt erg de moeite waard!

Enig idee wat je ziet als je om je heen kijkt in de natuur? Alleen al in één tuin kunnen ruim 1600 planten en dieren leven. Doe 
mee met de gratis Kennisspecial: ‘Soorten herkennen en beschermen’ en ontdek welke planten- en diersoorten in Nederland 
voorkomen, waar je ze kan vinden en hoe je ze beschermt. Ook leer je meer over de invloed van stikstof en klimaatverandering 
op de natuur. Meld je snel aan! Cursus start op 5 maart.  d

Voor iedereen van 16 t/m 30 jaar oud organiseren SoortenNL en het 
Groen Traineeship deze Kennisspecial. Vergroot jouw soortenkennis 

met online cursusavonden, neem deze kennis mee naar buiten in je eigen 
buurt en ga twee keer met de hele groep trainees op 
excursie naar het strand, de zee en naar het moeras. 
De lessen worden gegeven door professionals 
van bijvoorbeeld de Zoogdiervereniging en De 
Vlinderstichting. Je maakt zo meteen kennis met veel 
groene organisaties!  Voor meer info en aanmelden, 
zie QR-code.  d
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Broedvogelinventarisatie 
VRS Nebularia inventariseert broedvogels in de Hooge Boezem 

achter Haastrecht volgens de BMP-A methode van Sovon. In 2023 
werden in totaal 10 officiële bezoeken afgelegd. Daarnaast werd het 
gebied regelmatig bezocht in de avonduren. Enkele van de telrondes 
waren specifiek gericht op zangertjes in de moerasstrook. Er was 
één nachtelijk bezoek en één in de late avonduren waarbij geluid 
afgespeeld werd om rallen te karteren. Gezegd moet worden dat in 
een belangrijke periode van het broedseizoen niet geïnventariseerd 
is vanwege de afwezigheid van een teller. Dat heeft waarschijnlijk 
enige invloed gehad op de totalen. 
De grauwe gans kwam, ondanks forse inspanningen van de 
gebiedsbeheerder om het aantal terug te dringen, uit op 48 paar met 
pullen. Opvallend was de constatering van laat broedende vogels. 
Vorig jaar waren er geen terugdringende maatregelen vanwege 
Corona en kwam het aantal uit op 85 paar. Het aantal broedende 
bergeenden blijft stabiel. De zomertaling kon opgetekend 
worden als broedvogel, altijd weer fijn. Mogelijk waren er zelfs 
twee broedgevallen, gezien het aantal paartjes dat in het voorjaar 
aanwezig was. Ze blijven best lastig om goed te inventariseren. De 
jonge vogels blijven doorgaans lang aanwezig in het gebied. Half 
en zelfs eind oktober is geen uitzondering. De waterral kon één 
keer ingetekend worden, terwijl het porseleinhoen in het voorjaar 
afwezig was. In het najaar werd er wel een vogel kortstondig gezien, 
maar het werd niet duidelijk of het hier om een jonge of adulte vogel 
ging en de waarneming duidt niet per se op een broedgeval.

In het jaar van de scholekster werd er van deze soort één paar 
meer geteld dan in voorgaande jaren en dat bracht het aantal op 
vijf paar. De rest van de primaire weidevogels is in mineur. Het 
aantal broedende kieviten daalde van twaalf naar acht paar. De 
grutto telde drie broedpaar waarvan er maar één succesvol was. De 
tureluur bleef stabiel op twee broedpaar. De kleine plevier telde 
als pionier in het gebied nog steeds één broedpaar. Kluten deden 
het uitzonderlijk goed. Er werd een kleine kolonie ontdekt in het 
meest geïsoleerd deel van het gebied. Hier werden maar liefst acht 
nesten geteld die allemaal met succes uitgebroed werden. Op de 
slikranden werden steeds groepjes van drie tot vier pullen gezien in 
verschillende groeifasen. Kluten verdedigen hun kroos furieus. Het 
formaat van predatoren maakt ogenschijnlijk niet veel uit voor deze 
oudervogels.
Steltkluten doen jaarlijks het Doove Gat aan en blijven dan soms 
enkele dagen in het gebied. Afgelopen jaar waren er twee paartjes 
meerdere dagen aanwezig. Een paar van de twee hield het na een 
paar dagen voor gezien, terwijl het andere paar vrij lang aanwezig 
bleef. Op een gegeven moment zag je een vogel die zich min of meer 
terugtrok en zich maar heel af en toe liet zien. Alles op een plek 
ver van het centrale wandelpad. Dat werd spannend. Uiteindelijk 
werd het nest een beetje zichtbaar vanaf het wandelpad, maar dan 
alleen als je op de juiste plek stond en dan ook nog als de vogel 
iets bewoog. De pullen, vier in totaal, werden in de eerste dagen 
van juni zichtbaar. Het eerste bevestigde broedgeval in het Doove 
Gat! De pullen deden het aanvankelijk goed. Eén van de pullen is 

Hooge Boezem of Doove Gat 
Broedvogelinventarisatie en ringonderzoek 2023
Cor Oskam en Erik Kleyheeg, VRS Nebularia; foto’s: Cor Oskam, tenzij anders vermeld

De herinrichting van polder de Hooge Boezem achter Haastrecht, ook bekend als het Doove Gat, vormde in 2012 de 
aanleiding voor stichting Vogelringstation (VRS) Nebularia om in samenwerking met het Zuid-Hollands Landschap de 
reeds lopende broedvogelmonitoring te intensiveren en dit jaarlijks te koppelen aan ringonderzoek. 
De doelstellingen hierbij waren inzicht te krijgen over: 
- Het effect van de inrichting op de bestaande broedvogelpopulaties. 
- De vestiging van nieuwe vogelsoorten in het gebied. 
- Welke moeraszangers maken tijdens de najaarstrek gebruik van het gebied als stop-over? 
- Waar komen deze vogels vandaan en hoe lang blijven doortrekkers gemiddeld in het gebied?
In het verslag van het inventarisatie- en ringwerk in het jubileumjaar 2021 zijn we uitgebreid ingegaan op de beantwoording 
van deze punten. Omdat het gebied zich blijft ontwikkelen en de waarde van een langjarige monitoringreeks elk jaar 
toeneemt, hebben we besloten de broedvogelinventarisaties en ringactiviteiten voort te zetten.  d
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in de tweede week zeer waarschijnlijk het slachtoffer geworden 
van predatie. Later gingen twee van de jonge vogels zich vreemd 
gedragen. Sloom in hun bewegingen, nauwelijks nog voedsel 
pakken en zijn uiteindelijk dood gegaan. Het laatste jong was toen 
nog tierig, maar dat verdween na een week en viel uiteindelijk ook 
om. De oudervogels bleven nog een aantal dagen in het gebied en 
verdwenen daarna. Wat uiteindelijk de doodsoorzaak was werd niet 
helemaal duidelijk. Vogelgriep, met veel dode kokmeeuwen verspreid 
in het gebied, is het meest aannemelijk. De oudervogels hadden er 
ogenschijnlijk geen last van en de aanwezig kluten, zowel ouders als 
de pullen, ook niet. De aanwezigheid en het broeden van steltkluten 
in Nederland zou gelinkt kunnen worden aan klimaatveranderingen. 
In heel Nederland deden deze vogels het namelijk erg goed in 2023.

De vogelgriep maakte het afgelopen jaar veel slachtoffers onder 
de kokmeeuwen. Echter onder de ganzen en eenden vielen 

nagenoeg geen slachtoffers en bij de visdiefjes werden maar 
enkele slachtoffers aangetroffen. Mogelijk treedt er een bepaalde 
vorm van immuniteit op onder de vogels. Vorig jaar werden er 
919 nesten geteld, nu maximaal 617 nesten. Daarvan zijn veel 
broedsels mislukt. Veel oudervogels stierven. Daarnaast kwamen 
veel kokmeeuwpullen niet tot wasdom en stierven. Het maximale 

aantal getelde dode kokmeeuwen was 215. Dit is waarschijnlijk een 
ondertelling, omdat de vegetatie al vrij hoog stond, waardoor je de 
dode meeuwen lastig kon zien.
In 2023 kwamen zwartkopmeeuw en kleine mantelmeeuw niet tot 
broeden. Vorig jaar 99 broedpaar bij de visdieven, in 2023 was dat 
77 broedpaar. Er werden in totaal 11 territoriale fazantenmannen 
geteld en deze soort blijft daarmee stabiel. 
Er was naast de steltkluut nog een nieuwe broedvogel in het 
gebied, namelijk de ransuil. De vogel heeft gebroed in het meest 
zuidoostelijk deel van het gebied tegen het riviertje de Vlist aan. 
Het kan zijn dat deze heimelijke soort in eerdere jaren is gemist. Een 
grote bonte specht kwam ook weer tot broeden. De winterkoning 
deed het goed met acht broedpaar. 
Er waren drie paar blauwborsten aanwezig in het gebied. De Cetti’s 
zanger is helemaal terug en steeg van twee naar zes broedpaar. Dat 
konden we later ook mooi terugzien in het aantal ringvangsten. De 
snor deed het iets minder. Opvallend was een vrij laat broedgeval. 
In september werden er nog enkele net vliegvlugge jongen gezien. 
rietzangers deden een stapje terug en zakten van 55 naar 48 
territoria. In totaal kwamen 50 verschillende vogelsoorten tot 
broeden, waaronder twee soorten die niet eerder tijdens de BMP 
werden geregistreerd. 

Uitwerking BMP van aantallen broedvogels in polder de Hooge Boezem achter Haastrecht / Doove Gat:                                

2019 2020 2021 2022 2023 2019 2020 2021 2022 2023

Fuut 2 1 2 2 1 Koekoek 1 1 1 1 1
Ooievaar 1 0 0 0 0 Graspieper 0 0 0 0 0
Knobbelzwaan 0 0 0 0 0 Ransuil 0 0 0 0 1
Gr. Gans 32 36 40 85 48 Gr. Bonte Specht 0 0 0 0 1
Ca. Gans 8 12 8 9 7 Witte Kwikstaart 1 1 2 2 2
Nijlgans 2 2 2 3 2 Winterkoning 5 4 2 5 8
Bergeend 5 6 5 6 5 Heggenmus 1 0 0 0 0
Krakeend 2 5 8 5 8 Blauwborst 4 6 3 3 3
Wintertaling 0 0-1 0 0 0 Merel 1 1 1 2 2
Wilde Eend 13 15 14 14 13 Cetti's Zanger 2 3 1 2 5
Soepeend 2 1 2 3 3 Sprinkhaanzanger 0 0 0 1 0
Zomertaling 1 1 1 1 1 Snor 5 7 2 3 3
Slobeend 1 1 1 1 2 Rietzanger 48 43 50 55 48
Kuifeend 1 0 2 3 3 Bosrietzanger 8 9 8 9 10
Br.kiekendief 1 0 0 0 0 Kleine Karekiet 20 22 18 22 18
Fazant 3 7 9 13 11 Spotvogel 1 1 2 1 2
Waterral 2 1 1 1 1 Grasmus 0 0 0 1 0
Porseleinhoen 1 0 0 0 0 Tuinfluiter 2 1 1 2 2
Waterhoen 9 9 9 9 11 Zwartkop 2 3 3 2 2
Meerkoet 19 19 16 18 17 Tjiftjaf 5 2 3 3 4
Scholekster 7 6 4 4 5 Fitis 6 6 2 2 7
Kluut 0 0 1 1 8 Pimpelmees 1 0 1 2 3
Steltkluut 0 0 0 0 1 Koolmees 1 2 1 1 4
Kleine Plevier 2 2 2 1 1 Ekster 1 0 1 2 1
Kievit 11 11 12 12 7 Kauw 1 1 1 1 1
Grutto 7 4 8 3 3 Spreeuw 1 0 0 0 0
Tureluur 5 2 2 2 2 kneu 0 0 0 1 2
Kokmeeuw 236 650 740 919 617 Vink 0 1 0 1 0
Zwartkopmeeuw 0 1 2 2 0 Groenling 2 0 0 1 1
Kleine Mantelm 0 0 1 2 0 Putter 2 0 1 1 1
Visdief 70 97 89 99 77 Rietgors 19 15 12 16 12
Houtduif 2 2 4 4 3
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Ringonderzoek Doove Gat 2023
Voor de twaalfde keer op rij werd het ringonderzoek in het 

Doove Gat uitgevoerd. Het onderzoek werd in 2012 opgezet 
door vrijwilligers van stichting Vogelringstation Nebularia in 
samenwerking met het Zuid-Hollands Landschap. Sindsdien worden 
jaarlijks van juli tot in het najaar regelmatig vogels gevangen, geringd 
en weer losgelaten, met de grootste inspanning gedurende de 
trekperiode van rietvogels in juli en augustus. In 2023 werd van 3 
juli tot 7 oktober gevangen. In totaal waren er 21 vangmomenten. 
Dat waren er zeven meer dan in 2022. Als gecertificeerde ringers 
waren Erik Kleyheeg, Morrison Pot en Cor Oskam actief. Tabitha 
de Kruijk kwam als ringer in opleiding ook een keer langs. Rob van 
Straaten is onze vaste assistent tijdens het onderzoek en Daan van 
Braak incidenteel.

Methode
In 2023 waren er in totaal 21 vangmomenten waarvan 17 

ochtendvangsten en vier avondvangsten. Dat zijn vijf vangmomenten 
meer dan in 2022. De opstelling van de mistnetten was gelijk aan 
die van voorgaande jaren. Zoals al enkele jaren het geval is, werden 
ook de steltlopernetten en inloopkooien dit jaar niet gebruikt. 
Vanwege de nog steeds aanwezige vogelgriep vonden we dat 
een te groot risico. De netten in één van de afgeplagde delen van 

het gebied, bestaande uit twee geschakelde mistnetten en een 
korter dwarsnet, werden wel gebruikt. Voor het lokken van vogels 
werden vogelgeluiden afgespeeld met mp3-spelers aangesloten 
op kleine speakers, die uitsluitend op de vangmomenten bij de 
netten werden opgehangen. De gebruikte tracks waren dezelfde 
als de voorgaande jaren. Er werd voornamelijk gebruik gemaakt 
van een geluidenmix bestaande uit onder meer kleine karekiet, 
rietzanger, waterrietzanger, blauwborst, snor en rietgors. Tijdens 
de avondvangsten werd ook geluid afgespeeld van boerenzwaluw 
en gele kwikstaart.

Ringvangsten
In 2023 zijn in totaal 938 individuele vogels gevangen. Dat zijn 

er duidelijk meer dan in 2022. De verklaring hiervoor is simpelweg 
dat er meer vangdagen waren. In totaal kregen 857 vogels een 
nieuwe ring. Er zijn 81 vogels gevangen die al een ring hadden. Deze 
terugmeldingen geven ons veel informatie. Ze vertellen waar ze 
vandaan komen, wanneer ze geringd zijn en of het een broedvogel 
is of een jong. De meeste terugmeldingen hadden betrekking op 
vogels die we eerder in het Doove Gat hebben gevangen. De meeste 
daarvan kwamen uit 2023 en waren dus in hetzelfde jaar geringd. 
Dat waren er 64. 
Daarnaast waren er zes terug die we in 2022 geringd hadden 

Steltkluut ouder met twee van de vier pullen, foto: Freek Maayenburg                                                                                                    Daan met watersnip

Opvallend veel groeistrepen in 2023                               Watersnip eerstekalenderjaars vogel
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(rietzangers), één uit 2021 (rietzanger) en één uit 2020 
(blauwborst). Negen vogels hadden een voor ons vreemde ring om 
en waren dus elders geringd. 
Kleine karekiet en rietzanger waren de hofleveranciers 
met respectievelijk 296 en 303 nieuw geringde vogels. De 
bosrietzanger zakte fors van 52 naar 35 exemplaren die geringd 
konden worden. Er werden veel Cetti’s zangers gevangen, wat 
mooi correspondeerde met de broedvogelinventarisatie waarin de 
soort van 2 naar 6 territoria was gestegen. Vorig jaar waren er maar 
zeven vogels die we van een nieuwe ring konden voorzien, dit jaar 
waren dat er 19. Een jonge gaai was een nieuwe soort voor onze 
lijst. Verder was de vangst van een watersnip opmerkelijk. Deze 
vogel wandelde in een zangvogelmistnet in terwijl wij er op hele 
korte afstand bij waren. Toevalstreffer! 
Er waren vier avondvangsten met onder andere gele kwikstaarten 
en boerenzwaluwen. Deze soorten gebruiken met enige regelmaat 
het riet als slaapplaats. 
De topdag wat aantal vangsten betreft was op 5 augustus toen 
er 88 vogels werden gevangen. Het gemiddelde aantal vogels dat 
gevangen werd tijdens de ochtenden betrof 50 vogels. In de avond 
ligt dat aantal een stuk lager, namelijk 25 exemplaren. Deze sessies 
waren dan ook aanmerkelijk korter.

Terugmeldingen
In totaal hadden we zoals gezegd acht vangsten van vogels 

die in eerdere jaren in het Doove Gat geringd waren. Er waren 
terugvangsten van rietzangers en een blauwborst van vóór 2023. 
Er werden wederom geen kleine karekieten teruggevangen uit 
voorgaande jaren. 
Dit jaar werden er negen vogels gevangen die buiten het Doove Gat 
geringd waren. Hiervan was één rietzanger in Frankrijk geringd, zeer 
waarschijnlijk op de terugweg vanuit Nederland naar het zuiden. Dat 
was op 27 augustus 2022 en de vogel was toen in zijn eerste jaar 
Op 7 juli kon de vogel in het Dove Gat gecontroleerd worden. Een 
andere rietzanger, een adulte vogel, had een Noorse ring om. Deze 
heeft zeer waarschijnlijk gebroed in het zuiden van Noorwegen en 
werd op 10 augustus 2022 als 1 KJ vogel gevangen nabij Farsund. 
Op 5 augustus 2023 werd hij in het Doove gat uit een net gehaald. 
De afstand is 700 km. Drie kleine karekieten, alle eerstejaars vogels, 
hadden een Belgische ring om. Verdere informatie van de vogels 

ontbreekt tot op heden. Het gebeurt wel vaker dat jonge vogels 
gaan uitzwerven en dan ook noordwaarts vliegen voordat ze echt 
naat het zuiden gaan om te overwinteren. Daarnaast waren er vier 
vogels die elders in Nederland geringd waren. Een rietzanger uit 
Kampen was geringd op ruim 100 kilometer van het Doove Gat. 
Een terugvangst van een tjiftjaf bleek in de Dordrechtse Biesbosch 
geringd te zijn. Een kleine karekiet was geringd in Bloemendaal 
en dat is 50 kilometer van het Doove Gat. Een pimpelmees was 
geringd op een tuin in Haastrecht op iets meer dan een halve 
kilometer afstand. Van vogels die wij in 2023 in het Doove Gat 
geringd hebben, kregen we tot nu toe maar één melding terug; een 
rietzanger kwam tevoorschijn op het vogelringstation Meijendel, 
Wassenaar.  d

Cetti’s zanger deed het goed in 2023Rob ‘zwoegt’ de netbaan vrij

Kaartje van de terugmeldingen uit 2023 van vogels die in het Doove 
Gat werden geringd of teruggevangen
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Jeugdpagina

Ook in 2024 volop activiteiten, maar....
Benjamin Hallie

aast het verenigingsbrede aanbod waar jeugdleden (samen met ouders) doorgaans altijd gebruik van kunnen 
maken, zullen er ook komend jaar weer speciale jeugdactiviteiten en -excursies plaatsvinden. Data zijn nog 

niet concreet, maar denk aan een tweetal gebiedsexcursies-de-luxe in het voorjaar, een woensdagmiddaglezing 
speciaal voor onze werkgroep en hopelijk weer een ‘superexcursie’ in de herfst, vergelijkbaar met Naturalis 
afgelopen jaar. Het zou daarbij wel eens over water kunnen gaan... HEEL VEEL WATER wel te verstaan… EN 
het TEGENHOUDEN ervan… maar nog niets is zeker…

an de ‘maar’: Naast het enthousiasme en de gedrevenheid om jaarrond activiteiten te organiseren, merk 
ik in toenemende mate dat het organiseren van jeugdactiviteiten steeds lastiger te combineren is met 

privéleven en overige werkzaamheden binnen de NVWK. Zeker in de maanden mei, juni, juli moeten er soms 
keuzes gemaakt worden. Daarom de oproep aan alle leden om iets van je enthousiasme of kennis vorm te 
geven in een jeugdactiviteit. Het gaat hierbij hoogstens om het organiseren van één activiteit of excursie. De 
ervaring is dat er altijd meer dan genoeg begeleidende ouders zijn op de dag zelf. Coördinatie, communicatie 
en aanmeldingen neemt de werkgroep je uit handen! Zie het als een duurzame investering in de toekomst.

aast de hierboven genoemde ideeën kan het zomaar zijn dat nog een (doordeweekse) activiteit plaatsvindt 
in samenwerking met onze vrienden van de Jeugdnatuurwacht Krimpen. Verdere communicatie zal volgen 

via de nieuwsbrieven en in het volgende nummer van de Waardvogel. Uiteraard ontvangen werkgroepleden 
updates via de mail. (Nog) niet bekend bij de jeugdwerkgroep, maar wel op de hoogte blijven? Stuur dan een 
mailtje naar b.hallie@hetnet.nl of info@nvwk.nl.

ot slot nog even kort aandacht voor de Tiny Forests. Zoals je heel misschien hebt gelezen in het 
decembernummer van 2023, lijkt het erop dat het eerste jeugdnatuureducatiebosje dit najaar aangelegd 

gaat worden. Lijkt dit je een mooi initiatief voor jouw basisschool, stuur mij ook dan even een mailtje! D

Uil knutselen Tekst en foto: Maria Kuijf 

      at vinden jullie van deze uil? Mooi toch? Je kunt hem zelf 
maken.

Verzamel eerst bladeren. Voor deze uil zijn bladeren van een laurierkers 
gebruikt. Maar misschien kun je ook andere bladeren vinden voor dit doel. 
Neem een (oude) vaas of iets anders wat deze vorm heeft. Begin onderaan. 
Plak om de vaas een rand dubbelzijdig plakband. Plak daarop een rand 
bladeren. Plak vervolgens nog een streep plakband boven de rij bladeren. 
Plak de bladeren zo dat ze over de vorige rij vallen. Ga zo verder totdat 
de vaas helemaal beplakt is. Neem andere bladeren of papier voor het 
‘gezicht’ en lijm dat op de bladeren. De ogen zijn grote knopen, het kan ook 
met eikeldopjes. Die kun je ook vastzetten met lijm. Voor de ‘oor’pluimen 
zijn hier weer bladeren van laurierkers gebruikt, maar dan achterstevoren 
zodat je de lichtgroene kant ziet. 

e zijn benieuwd naar jullie resultaat. We zouden het heel leuk 
vinden wanneer je een foto naar de redactie stuurt!  D
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Diersporen: veren en een kwis                                                                                                                                                  

Tekst en foto’s (tenzij anders vermeld): Maria Kuijf

anneer je dieren niet ziet, kun je toch ontdekken dat ze er zijn. Dit kan doordat je sporen van 
dieren ziet. Sporen zijn bijvoorbeeld pootafdrukken, geknabbel aan vruchten, blad of takken 

(knaagsporen), poep en veren. Het is heel leuk om te zoeken naar sporen. Er zijn een heleboel boekjes 
waar sporen in staan. Om te laten zien hoe leuk dit is volgt er hier een kwis. De eerste goede inzender krijgt 
een gesigneerd boek van Nico de Haan, een hele bekende vogelaar. Stuur je oplossing naar nvwkredactie@
gmail.com of naar de secretaris. Zijn adres staat in de colofon en op pagina 2. 

3 6

4

1 De vogel van deze veer heeft zo te zien veel zwart en 
wit en het mannetje heeft ook een rode vlek in zijn nek.
Verder timmert hij graag in boomstammen. 
2 Over deze vogel staat een heel artikel in deze 
Waardvogel. Het is ook een heel vrome vogel. 
3 Deze veren zijn gevonden in een zogenaamd kippenbosje, 
een bosje waar allerlei kippen loslopen. 
4  Zie je de pluizige randen aan deze veer? Hierdoor kan de 
vogel geluidloos vliegen. Mijn vogelleraar noemde deze 

vogel de sperwer van de nacht. ‘s Nachts jaagt hij zo snel 
als een sperwer tussen de bomen door.
5 Deze veer is niet zo groot. Hij is van de spiegel van een 
eend. Weet je welke eend een blauwe spiegel heeft?
6 Als de vogel uit de boom vliegt doet hij dat altijd met een 
luid geraas. Hij kan wel heel gezellig koeren.
7 Dit is een heel klein veertje. Helpt het als je naar de 
vogelfoto kijkt? 
8 En kun je dan ook zien bij welke vogel deze veer hoort? 

Foto: DirkJan Saaltink

Foto: Huig Bouter
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De BrenneDe Brenne
Lezing over een prachtig Frans gebiedLezing over een prachtig Frans gebied
Benjamin Hallie; foto’s: met dank aan Geert Engels

De Brenne, een gebied in Frankrijk met een oppervlakte groter dan de provincie Utrecht, draagt een mooie geschiedenis 
van natuur- en cultuurhistorie met zich mee. Spreker Geert Engels, jarenlang ondernemer en gids in dit gebied, deelde zijn 
verhaal op inspirerende wijze met de aanwezigen in De Zwaan. d

Gelegen op 700 km van de Belgisch/Nederlandse grens en 270 
km onder Parijs, is de Brenne een natuurrijk gebied bestaande 

uit meerdere regionale- en nationale parken. Naast de status van 
Natura2000 gebied, behoort het ook tot de zogenoemde Ramsar 
gebieden. In het verdrag van Ramsar, internationaal overeengekomen 
in 1971, zijn betekenisvolle waterrijke gebieden opgenomen die in 
het bijzonder belangrijk zijn voor watervogels.

De kalkrijke bodem in het gebied is op veel plaatsen 800 meter(!) 
dik, de dikste kalklaag ter wereld. Het gevolg hiervan is dat 

hemelwater niet wegzakt en daardoor horizontaal zijn weg zoekt. 
Het gebied zou al ruim 100.000 jaar door de mensheid bezocht 
zijn, waarbij de eerste bewoners zich er zo’n 15.000 jaar geleden 
vestigden. Uit archeologische vondsten kan opgemaakt worden dat 
men ongeveer 3000 jaar geleden industrie is gaan bedrijven. Deze 
vroegste nijverheid betrof hoofdzakelijk vuursteenwerkplaatsen, 
wat weinig verrassend is gezien de kalkrijke bodem. Wat wél 
best opmerkelijk is voor die tijd, is dat gefabriceerde instrumenten 
en gereedschap uit de vuursteenindustrie in heel Noordwest-
Europa, tot aan Polen toe, verhandeld werden. Vrachtschepen of 
trekvaart langs de voor ons bekende jaagpaden kende men nog niet. 
Pioniershandel te voet dus! 
De hedendaagse industrie bestaat uit winning van gesteente voor 
kalkmest en cement, en visvangst. Over dit laatste verderop meer… 

Nog weer even terug in de tijd. Vanaf het jaar 0 bestond het 
gebied een lange tijd grotendeels uit haagbeukenbos. Deze 

bossen waren door de mens aangelegd ten behoeve van stookhout. 
Dit (vele) stookhout was nodig voor de destijds aanwezige ovens 
waarop de ijzerindustrie, een eveneens rijk aanwezige grondstof, 
draaide. In deze periode kende het gebied daardoor vele commerciële 
smederijen.

Het gevolg van dit langdurige en intensieve grondgebruik was 
dat het gebied verdroogde en niet meer geschikt bleek voor 

intensieve bosbouw. Geert illustreerde dit met een voorbeeld waarin 
hij aangaf dat een volwassen eikenboom op een zomerdag tot wel 
1500 liter water kan verdampen. Als gevolg van deze verdroging 
begon men vee te houden en akkers aan te leggen. Omdat met 
landbouw veel minder verdamping plaatsvond, leidde dat in de 
loop der eeuwen weer tot vernatting. Immers, het hemelwater 
zocht vanwege de ondoordringbare kalklaag nog steeds zijn weg 
over land. De bij gevolg mislukte boekweitoogsten en rotvoet bij 
schapen, leidden tot de conclusie dat landbouw niet langer rendabel 
was. Vanwege de inkomstenderving uit de landbouw is men toen 
overgegaan op waterbeheersing met dijken ten behoeve van visserij. 
Wij Hollanders waren dus niet de enigen…
Door de aanleg van een labyrint aan dijkjes ontstonden zo’n 800 
jaar geleden de eerste vijvers. Deze vijvers hadden doorgaans maar 
een diepte van 1,5 tot 5 meter. Nadat Parijs op zeker moment 
overspoeld werd door muggen en men veronderstelde dat dit het 
gevolg was van het vele, vaak stilstaande water uit de Brenne, is een 
groot deel van de vijvers droggelegd en zijn de bijbehorende dijken 
verloren gegaan, om omstreeks 1950 weer hersteld te worden. 

Tot op de dag van vandaag vindt er commerciële visvangst plaats. 
Vangst gebeurt overigens niet met hengels of sleepnetten. 

Hiervoor heeft men een gebiedseigen innovatieve methode 
ontwikkeld die te technisch is om tot in detail uit te leggen. Kort 
gezegd komt het erop neer dat de aanwezige vijvers zo zijn ingericht, 
dat ze van hoog (oost) naar laag (west) over een afstand van 110 
km één voor één bijna worden drooggelegd. Het water uit de 
vijver die ‘aan de beurt is’, wordt niet naar zee afgevoerd maar in 
de vorige beviste vijver gepompt. Hierna kan men na betreding van 
de bijna drooggevallen vijver de vis simpelweg op soort sorteren. 
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Strikt verboden is het commercieel verhandelen van exoten 
zoals zonnebaarsjes en Amerikaanse rivierkreeften (in dit gebied 
hoofdzakelijk de Louisiana rivierkreeft). De reden hiervoor is dat 
men onverhoopte verspreiding tijdens transport koste wat kost wil 
voorkomen. Geert verzekerde ons echter dat menig exoot bij Franse 
gezinnen op het bord is beland.

Na het informatieve eerste deel van de lezing, nam Geert ons na 
de pauze aan de hand van geweldige zelfgemaakte foto’s mee 

in het vele natuurschoon wat de betrekkelijk onontdekte parel ‘de 
Brenne’ te bieden heeft. En dat het (jeugdige) publiek meermaals 
het antwoord wist op Geerts vragen over soortherkenning, gaf het 

tweede deel van de lezing een spontaan en interactief karakter. 
Tot slot: Geerts website is zeker de moeite waard: 
https://fotosgeertengels.blogspot.com/.  d

Foto linkerpag: de Brenne ligt vol met dit soort wateren/vijvers
Onder vlnr: tongorchis; er komen vele soorten orchideeën voor in de Brenne
In het najaar bloeien de wilde cyclamen rijkelijk 
Koereigers zoeken altijd gezelschap van vee
Een boomkikker die een tijd in water geweest is. In water wisselen ze hun 
kenmerkende helgroene kleur in voor een grijzige kleur 
Roomvlek, een nachtvlinder 
Chauvigny, een van de vele mooie historisches stadjes van de Brenne 
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www.debonteweide.nl

PUUR NATUUR!
Biologische rauwmelkse geitenker en geitenkaas

Kom naar onze boerderijwinkel. 
Elke zaterdagmorgen open!
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Hoe insecten vorst overleven Hoe insecten vorst overleven                                                   
Verschillende strategieënVerschillende strategieën
Jaap Graveland

Ik zag een prachtige foto van vlinderdeskundige Jeroen Voogd van de rups van de grote weerschijnvlinder. Jeroen nam de foto 
tijdens de vorstperiode in januari. De rups is helemaal bedekt met rijp. Winterjuffers zitten er zo ook vaak bij. Ik vroeg me af: hoe 
doen ze dat? Want insecten zijn koudbloedig, dus kunnen zichzelf niet warm houden. Bij bevriezing gaan de cellen kapot. Dus 
hoe overleven die insecten de vorst?  d

Het blijkt dat insecten verschillende strategieën hebben om te overleven bij temperaturen onder nul. De eerste is natuurlijk onder de grond 
of in dichte vegetatie schuilen, dat scheelt al gauw een paar graden. Maar die rups en winterjuffers doen dat dus niet. Je vraagt je af: 

waarom niet? Maar dat heb ik niet uitgezocht.
Terug naar overleven onder nul. Naast verstoppen hebben insecten nog andere truuks. Ik vond er drie.
1) Veel soorten vormen glycerol en suikers in de cellen. Glycerol is niet voor niets ook het hoofdbestanddeel van anti-vries voor auto’s. 
Dit soort stoffen, en bijvoorbeeld ook zout, zorgt dat de celvloeistof minder makkelijk bevriest. Zout is trouwens geen optie, omdat het 
de chemie van cellen in de war schopt, en water aantrekt. En dat laatste wil een insect juist vermijden bij vorst. Glycerol en suikers bieden 
meestal alleen soelaas bij milde tot matige vorst. Maar er is een kever in Afrika die zulke grote hoeveelheden glycerol weet te produceren 
(en daar zijn cel op inricht), dat hij temperaturen tot -87o Celcius overleeft. Dat laatste is wel alleen uitgetest in het laboratorium, maar toch.
2) Andere insecten reguleren het ontstaan van ijskristallen in de cel door speciale eiwitten te vormen die als kristallisatiekernen fungeren. Zo 
voorkomen ze dat ijskristallen ontstaan waar ze schade kunnen aanrichten. 
3) De grootste vorstoverlevers zijn soorten die het water in de cel verplaatsen naar buiten de cel, zodat het dáár kan bevriezen. Ze 
verschrompelen tijdelijk, maar overleven.
Fascinerend, die insecten…  d

Tweemaal rups grote weerschijnvlinder, met en zonder rijp; foto’s: Jeroen Voogd
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Het Graslandvlinderplan 
Wat is er bereikt en wat hebben we geleerd?
Tekst en foto’s: Max Ossevoort

Het Graslandvlinderplan had als doel om in de Krimpenerwaard door middel van de aanleg en het op de juiste manier onderhouden 
van speciaal ingerichte habitats, habitatverbetering en indien nodig uitzetprojecten, te komen tot populatie-uitbreiding en/of 
herintroductie van een genoemde groep graslandvlinders en daarnaast van wilde bijen in het algemeen. Bij de aanleg zou gebruik 
worden gemaakt van biologisch zaad met plantensoorten die (van oudsher) voorkomen in ons veengebied Daarnaast moesten 
die leefgebieden door middel van bloemrijke verplaatsingslinten met elkaar verbonden worden, zodat de vlinders en bijen zich 
daarlangs kunnen verplaatsen tussen de habitats. Het project is gestart op 1 januari 2018 en verlengd tot 1 januari 2023. Mede 
door Coronaperikelen zijn pas in 2023 de laatste acties afgerond.  d

Voorbereidende werkzaamheden
Natuurlijk moesten eerst de randvoorwaarden ingevuld worden. 

Er werd een projectteam samengesteld, een plan van aanpak en 
een projectplan werden geschreven, via diverse instanties werd 
het benodigde budget veilig gesteld, grondeigenaren werden 
benaderd en er werd overwogen op welke wijze de betreffende 
habitats gerealiseerd zouden kunnen worden. Vervolgens werd 
een planning gemaakt waar die habitats idealiter aangelegd en met 
elkaar verbonden zouden kunnen worden. Immers door ze met 
elkaar te verbinden kan de levensvatbaarheid van de populaties 
worden bevorderd. In het plan werd opgenomen dat we ons zouden 
richten op de realisatie van 15 habitats, rekening houdende met 
al bestaande leefgebieden, en bij een aantal de realisatie van een 
insecten-/bijenhotel.
De inrichting, het aanvangsbeheer en het monitoren van de 
genoemde habitats zal grotendeels geschieden door vrijwilligers van 
de NVWK en bewoners van de Krimpenerwaard. Na de aanleg zal de 
habitat beheerd moeten worden door de grondeigenaar, die daartoe 
een door de NVWK opgesteld beheerplan krijgt. Het bijkomende 
voordeel van het bereiken van de doelstelling is dat er synergie 
tot stand komt waardoor ook andere insecten, waaronder andere 
soorten dagvlinders, nachtvlinders, honingbijen en zweefvliegen 
kunnen profiteren van de maatregelen en acties.
De beoogde doelsoorten zijn gekozen op basis van voorkomen in 
het verleden in de Krimpenerwaard: hooibeestje, bruin zandoogje, 
argusvlinder, icarusblauwtje, zwartsprietdikkopje en kleine vuurvlinder.

Wat hebben we allemaal gedaan?
Wat ons ontbrak was de ervaring om dit soort habitats op 

veengrond te realiseren en ook de Vlinderstichting had tot dat 
moment alleen ervaring op zandgrond en klei. Er is enthousiast 
begonnen met de aanleg van twee vrij grote habitats op de Lekweide 
bij Bergambacht en de Weydenblick bij Lekkerkerk, beide gesponsord 
door de firma A. Molenaar uit Bergambacht die ze heeft gespit en 
daarna vlakgefreesd. Vrijwilligers hebben vervolgens gezorgd 
voor het inzaaien van lokaal voorkomende soorten. In het voorjaar 
kwamen veel van de ingezaaide soorten op, maar ook kwamen uit 
zaad dat al in de bodem aanwezig was, massaal storingssoorten op 
als ridderzuring en akkerdistel. Dat laatste was natuurlijk een fikse 
tegenvaller. Met vrijwilligers is een poging ondernomen om met 
behulp van zuringstekers die ongewenste kruiden weg te krijgen, 
maar er bleek zoveel zaad in de grond te zitten dat de planten bleven 
opkomen. Daarop werd besloten om de habitat op de Weydenblick 
af te graven en opnieuw in te zaaien. En dat bleek een succes. In de 
bloeitijd is dat nu een mooie kruidenrijke habitat. Om dezelfde reden 
hebben we een (ander) stuk land op de Lekweide afgegraven en dat 
ontwikkelt zich nu ook naar verwachting. Ook hebben we daar een 
takkenril en een spinnen- en keverbank aangelegd. Belangrijk voor 
het voortbestaan van een habitat blijkt de planning en uitvoering van 
het juiste beheer. Daarmee valt of staat de toekomst van de habitat 
dus ook van de aanwezige populaties dagvlinders en bijen.
Ook op andere locaties werden werkzaamheden volgens plan 
uitgevoerd: in het Veenweidepark werden stroken gefreesd en 
gelijktijdig ingezaaid, een methode die op dat moment op andere 
percelen in de Krimpenerwaard ook werd toegepast. Deze methode 
bleek geen succes: De opkomende kruiden werden totaal overgroeid 
door het veel harder groeide gras. Daarnaast bleek de hoeveelheid 
voeding in de bodem als gevolg van het jarenlang bemesten 
nadelig voor de beoogde kruiden. Tegelijkertijd werd een andere 
habitat gefreesd en ingezaaid, bestaande uit veen- en kleigrond. 
Dat bleek erg succesvol en soorten als grote ratelaar, margriet, 
glad walstro en knoopkruid voeren de boventoon. Later in de tijd 
werd op het Veenweidepark nog een andere habitat gerealiseerd 
door vooraf de vals-zaaibed methode te gebruiken. In de maanden 
juli en augustus werd gefreesd, waarna de aanwezige zaden in de 
zaaibodem kiemen en weer dood gefreesd worden. In september 
wordt er dan nog een derde keer gefreesd en vervolgens ingezaaid. 
Ook dat leverde een goed resultaat op, dus ook dat bleek een goed 
toepasbare methode op veengrond. In de Berkenwoudse Driehoek 
werd een habitat aangelegd door te frezen en in te zaaiden, maar 
die verdween, kort nadat de kruiden waren opgekomen, omdat op 

Inzaaien van de Lekweide: v.l.n.r. Arie Kooy, Hans van Keulen, Kees 
Rietveld en Henk Bot
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enig moment de waterstand in het hele gebied verhoogd werd en 
de habitat onder water kwam te staan. In de Nespolder werden 
2 veldjes gerealiseerd door beiden schuin aflopend af te graven 
en in te zaaien. In het begin zag het er voortvarend uit, maar 
ongewenste soorten lijken langzaam maar zeker grip te krijgen 
op de veldjes, dus daar is nog wel werk aan de winkel. Naast die 
2 veldjes werden er ook takkenrillen aangelegd om het inwaaien 
van ongewenste kruidenzaden te belemmeren. Op de Snakkert is 
op 3 plaatsen ingezaaid. Op de strook langs de Lek, voornamelijk 
bestaande uit zandgrond, is nog het meeste resultaat zichtbaar. Oa 
de Teunisbloem en in veel mindere aantallen andere soorten doen 
het daar goed en verspreiden zich daar steeds meer. Dat geldt ook 
voor het hoge deel dat aan de oostkant ligt. De bodem daar bestaat 
uit klei en daar is een aangepast mengsel ingezaaid. Het ingezaaide 
stroomdal mengsel aan de NW zijde heeft niet veel toegevoegd 
aan de bestaande kruiden, dus kan als grotendeels mislukt worden 
beschouwd. Verder zijn er nog een aantal kleine habitats aangelegd 
zoals aan het noordelijke begin van het fietspad van Koolwijk naar 
Benedenberg en nog een bij een boer aan de Benedenkerkse weg, 
waar ook een insectenhotel gebouwd is. Deze ontwikkelen zich heel 
verschillend, dus het is een beetje afwachten om te zien of het doel 
behaald wordt.

Verplaatsingslinten
De verplaatsingslinten worden gevormd door dijktaluds en 

bermen tussen de aangelegde en al bestaande habitats. Wie in 
het voorjaar weleens over de Lekdijk fietst tussen Bergambacht 

en Lekkerkerk, bv ter hoogte van de Hoekse Sluis, heeft vast al 
gezien hoe mooi dat talud aan de kant van de Lek in de bloei staat 
en hoe veel bijen en vlinders zich daar langs verplaatsen. Met dat 
voorbeeld in het achterhoofd hebben we vanaf 2017 met de 
diverse beheerders van (geschikte) dijktaluds en bermen overlegd 
in een poging daarop ecologisch beheer gerealiseerd te krijgen. Dat 
bleek een veel moeizamer proces dan we ooit hadden verwacht. 
Gaat het niet alleen over verschillende schijven, blijkt de definitie 
van ‘ecologisch beheer’ verschillend begrepen te worden, en dan 
nog zijn er hindernissen als de inhoud en duur van contracten. Als er 

Links en onder: Deze paleontoloog legt aan twee jeugdleden uit 
dat 3D-printers bijdragen om fossiele botten te perfectioneren. 

Nieuwe vlinderhabitats
1. De Snakkert
2. De Lekweide
3. De Nespolder (2x)
4. De Weydenblick
5. Fietspad Koolwijk

6. Benedenkerk
7. Bilwijk
8. Veenweidepark (2x)

Bestaande vlinderhabitats
a. Kleine Zaag

b. Heemtuin Krimpen
c. Paddenpad
d. Fietspad De Loet
e. Loetbos
f. Orchideeën veldjes SBB
g. T-splitsing fietspad (2x)

h. Okkerse Kade
i. De Nespolder
j. Orchideeën veldjes Vogelplas
k. Blauwgraslandjes BD
l. De Schanspolder
m. De Geitenweide

Bruin zandoogje
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10-jarige contracten zijn, moeten die eerst worden open gebroken. En 
als er in de contracten een tijdframe wordt genoemd van drie maanden, 
dan staat dat in schrille tegenstelling tot het maatwerk dat ecologisch 
beheer vereist. Toch hebben we mede een aanzet kunnen geven bij o.a. 
de provincie en het HHSK om hun beleid in deze aan te passen naar 
ecologisch bermbeheer, o.a. langs de N-wegen. In dat kader valt ook 
het natuurvriendelijke beheer van de oude ligging van de N210 van 
Bergambacht tot aan Krimpen aan den IJssel, een project waaraan Rudi 
Terlouw voor de provincie invulling geeft. Alles staat of valt met het 
juiste beheer op het juiste moment met het juiste materieel en dat is 
nogal een uitdaging.
Het zal u opvallen dat de dijk langs de IJssel in de kaart op pagina 21 
geen kleurtje heeft. Inmiddels is ons toegezegd dat in het project KIJK 
voor de ophoging van de IJsseldijk gepland is dat deze na ophoging 
ook kruidenrijk wordt ingezaaid en daarmee een verplaatsingslint kan 
vormen.

Bebording
Bij een aantal grote vlinder-habitats zijn borden geplaatst met 

daarop informatie van wie het heeft aangelegd, de sponsoren en een 
QR code die leidt naar het project op onze website waar meer informatie 
over het Graslandvlinderproject te vinden is.

Conclusies:
1. We zijn er in geslaagd om met succes een aantal vlinder habitats 

in te richten. We hebben het streefgetal van 15 helaas niet gehaald.

2. We hebben veel geleerd van het project:
a. De meest kansrijke methodes zijn het afgraven van percelen en de 
‘vals zaaibed’ methode;
b. Het ecologisch beheer van zowel de vlinder habitats als van de 
verplaatsingslinten vereist maatwerk. Wanneer daar niet aan wordt 
voldaan zullen de gewenste kruiden weer verdwijnen. 
3. We hebben mede een aanzet gegeven tot het ecologisch beheer van 
(geschikte) bermen van wegen/fietspaden.

Tenslotte
De kennis en ervaring die we hebben opgedaan tijdens het project 

zullen we verwerken in het eindverslag dat we binnenkort hopen af te 
ronden en zullen verspreiden, niet alleen naar onze sponsoren, maar ook 
naar andere belanghebbenden zoals de Vlinderstichting Nederland en 
het HHSK. Uiteraard wordt dit eindverslag op onze website geplaatst.
Zeker niet als laatste wil ik de overige leden van het projectteam, 
Gabrielle Heuvelman, Stef van Walsum, Rudi Terlouw, Dinie Buisman 
en Arie Kooy, en alle vrijwilligers die hebben meegewerkt aan het 
project bedanken voor hun enthousiaste en tomeloze inzet.
De realisatie van het in de Krimpenerwaard vallende deel van het 
Natuur Netwerk Nederland zal ongetwijfeld bijdragen aan de stand van 
onze vlinders, bijen en overige insecten.
Verder denken we dat het inmiddels door de NVWK opgepakte 
‘Prachtlint‘ voor de Krimpenerwaard naadloos kan aansluiten 
op de resultaten van het Projectplan ‘Habitatverbetering voor 
Graslandvlinders’.  d

Bij het net geplaatste bord op de Weydenblick v.l.n.r.: SBB-
boswachtersTies Ittmann en Pieter Bieren, Arie Kooy en Max Ossevoort

Dit bord is bevestigd op een hek dat toegang geeft tot één van de 
twee graslandvlinderhabitats op het Veenweidepark

Icarusblauwtje Kleine vuurvlinder
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We hadden ons voorgenomen om even een rondje te doen bij 
de Berkenwoudse Driehoek en waren aangekomen bij de 

parkeerplaats Wellepoort.
We waren nog maar net uitgestapt en bezig om ons te wapenen 
tegen de kou (-5o C) en de verrekijkers om te hangen, toen we in 
de verte, ter hoogte van de eendenkooi, zwermen vogels in de lucht 
zagen. Wouter was al eerder paraat met zijn kijker en zei: “Joh, moet 
je kijken! Dat lijkt wel...’’ Ik zag met het blote oog ook iets groots 
te midden van de duizenden vogels en dacht in eerste instantie aan 
een buizerd, maar iets klopte daar niet aan. Wouter had ‘m inmiddels 
goed in de kijker en maakte z’n zin af:  ...een zeearend !!!!!!”
De grote vlek kwam steeds dichterbij en werd groter en groter en 
… groter. De vorm van de vleugels, de pennen, de kop, …alles; geen 
twijfel mogelijk: echt een zeearend, gewoon bij ons in de polder!
Hij kwam vlak over de parkeerplaats en jeetje wat een gevaarte!! We 
konden duidelijk de kop met magnifieke snavel zien. 
En of dat nog niet genoeg was, daalde hij bij het weiland, in de bocht 
van de weg, grote onrust veroorzakend onder de toom ganzen, die 
direct opvlogen. Maar de zeearend was sneller: met een paar snelle 
manoeuvres, waarbij nóg duidelijker te zien was wat een magnifieke, 
omvangrijke vogel het is, stortte hij zich op een kolgans.
De rest van de ganzen was verdwenen, maar de kraaien daarentegen 
kwamen direct dichterbij om te kijken of er een graantje mee te 
pikken viel. De kolgans bood, ondanks zijn bepikte flank, moedig 
weerstand; zoveel, dat de zeearend het uiteindelijk voor gezien hield 
en een paar velden verderop een nieuwe prooi uitzocht.
Inmiddels hadden zich ook een paar medewerkers van het Zuid-
Hollands Landschap bij ons gevoegd, want zoiets is toch wel een 
erg bijzondere waarneming voor natuurliefhebbers!
Na nog wat nagenieten door de kijker van deze majestueuze 
vogel, zijn we toch maar weer richting de auto gelopen. We waren 
verkleumd, aangezien onze handschoenen nog in de auto lagen…
Het werd uiteindelijk een erg kort rondje, maar: wat een spektakel 
was dit!!!

PS: Of de gans het heeft overleefd weten we niet; wel heeft-ie 
zich in ieder geval tot het eind kranig verzet!  D

Zeearend in de polder
bij de Berkenwoudse Driehoek
Wouter Ek en Cindy de Ruiter-Ek

Wat een cadeautje (in overtreffende trap) kregen wij op 10 januari tijdens een wandeling in de polder. Een spektakel dat 
we graag met jullie willen delen.  D

De zeearend is een imposante, zeer grote roofvogel (‘vliegende 
deur’) van waterrijke gebieden. Hij leeft van vis, watervogels en 
ook van aas, vooral als er ijs ligt. Lange tijd was hij een zeldzame 
wintergast, maar tegenwoordig is hij zelfs broedvogel in 
Nederland in toenemend aantal (2018: 14 paar). Hij heeft een 
trage, diepe vleugelslag, maar schroeft vaak in voorjaar, zomer 
en herfst op thermiek. Meestal worden ze solitair waargenomen, 
maar op plaatsen met veel voedsel kunnen zeearenden zich 
concentreren.  Bron: Vogelbescherming Nederland  d
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Platanen Noorderstraat Krimpen aan den IJssel
Lange tijd zijn vertegenwoordigers van vooral betrokken 

buurtbewoners verenigd in Red de platanen Noorderstraat, de 
Rotterdamse Bomenridders en de NVWK in overleg geweest met 
de gemeente over het herstratingsplan voor de Noorderstraat. 
Het is door een lekkend riool, de grondwaterstand en wel en niet 
onderheide woningen, niet gelukt om de platanen in het gedeelte 
van de Noorderstraat tussen de Algerabrug en de Oranjesingel 
te behouden. De kapwerkzaamheden vinden in februari 2024 
plaats. De platanen in het gedeelte van de Noorderstraat tussen de 
Algerabrug en de Tuinstraat hebben we wel kunnen redden. Helaas 
zijn niet alle bomen gered, maar dankzij inzet van velen, toch nog 
iets bereikt.

Moderato Park Krimpen aan den IJssel
Groene ruimte is schaars en staat onder druk. Op 18 januari 

2024 bleek dat het Moderato Park dreigt te worden bebouwd met 
twee scholen. Het gaat om vervanging van de scholen aan de Una 
Corda. 

Biodiversiteit gemeente Krimpenerwaard 
In september 2023 is door wethouder Pannekoek toegezegd 

met plannen te komen om de biodiversiteit te stimuleren. Dat wordt 
in deze collegeperiode in samenwerking met de regio Midden-
Holland opgepakt. Concretere planning wilde de wethouder 30 
januari 2024 niet geven.

Convenant Toekomstbestendig Bouwen
Eind december 2023 deden de Natuur- en Milieufederaties een 

oproep aan gemeenten het Convenant Toekomstbestendig Bouwen 
te ondertekenen. Inmiddels hebben 222 organisaties waaronder 

44 gemeenten het convenant ondertekend. De NVWK heeft 
die oproep - gezien de enorme bouwambitie - aan de gemeente 
Krimpenerwaard voorgelegd. Wethouder Boere heeft toegezegd 
voor de zomervakantie met een reactie te komen.
Zie voor meer informatie over het convenant: www.
toekomstbestendigbouwen.nl.

Noodkreet van de gemeente Krimpenerwaard naar provincie 
voor een vitale toekomst

Niet alles verloopt volgens planning. De vaststelling van het 
Ruimtelijke Voorstel in het kader van de Ruimtelijke Puzzel door 
Provinciale Staten van Zuid-Holland was gepland voor 13 december 
2023. Dat wordt nu 6 maart 2024.
De Ruimtelijke Puzzel is een traject dat is gestart door het Rijk. Het 
Rijk heeft iedere provincie gevraagd om nationaal gestelde opgaven 
en doelen ruimtelijk te vertalen, deze in te passen en te combineren 
met bestaande provinciale en lokale opgaven. Met het Ruimtelijk 
Voorstel presenteren Gedeputeerde Staten nu het resultaat van een 
uitgebreide analyse en verkenning voor Zuid-Holland.
In het voorstel is, anders dan de noodkreet van de gemeente 
Krimpenerwaard, geen ruimte opgenomen voor de plannen van de 
gemeente Krimpenerwaard voor 4.000 extra woningen en 35 ha 
bedrijventerrein.

Nota Dierenwelzijn 2024-2027
De vaststelling van de Nota Dierenwelzijn 2024-2027 door 

de gemeenteraad Krimpenerwaard is enigszins vertraagd en op 6 
februari 2024 doorgeschoven naar de raadsvergadering van 27 
februari 2024 of 19 maart 2024..

IHC-loctie te Krimpen aan de Lek
De ontwikkelcombinatie DBL heeft blijkens een eerste verkenning, 

de zogenaamde piepschuim puzzel, ook bebouwing gepland op 
een deel van het terrein waarop zich het IHC-bos bevindt. Zolang 
de gemeente Krimpenerwaard geen randvoorwaarden stelt, 
heeft de ontwikkelaar vooralsnog de vrije hand. De gemeente 
Krimpenerwaard heeft op 13 februari 2024 een dialoogtafel gepland 
over ontwikkelingen rond het IHC-terrein in Krimpen aan de Lek, 
waar ook de NVWK zich presenteerde met samenwerkingspartner 
Mooi Crempene. 

RES Midden-Holland – zonnepark Tiendweg te Krimpen aan 
de Lek 

Voor de vergadering van de gemeenteraad van 6 februari 
2024 was geagendeerd het voorstel tot vaststelling van het 
‘omgevingsprogramma zon op veld’. Dit vormt het toetsingskader 
voor zonneparken voor de RES regio Midden-Holland. Het gaat 
om de gemeenten Bodegraven-Reeuwijk, Gouda, Krimpenerwaard, 
Waddinxveen en Zuidplas. RES staat voor Regionale Energie 

Nieuws van de werkgroep RO 
Ontwikkelingen op de voet gevolgd
Leen Verschoor

In het kort een aantal ontwikkelingen die onze aandacht hadden. Heeft u hierover vragen of wilt u een bedreiging van de 
natuur onder onze aandacht brengen, laat het ons weten via werkgroepro@nvwk.nl.  d

De betreffende bomen aan de Noorderstraat te Krimpen aan den 
IJssel, bron: Krimpenaandenijssel.nl/bomen
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Strategie.
Het omgevingsprogramma wordt volgens het college als een 
lopende ontwikkeling gezien ter uitvoering van de RES 1.0. Op 
lopende ontwikkelingen zou de Kamerbrief  ‘Aangescherpte 
voorkeursvolgorde zon’ van de minister van Binnenlandse Zaken van 
26 oktober 2023 op grond waarvan in principe geen zonneparken 
op landbouwgrond meer worden toegestaan, niet van toepassing 
zijn.
De gemeenteraad heeft in afwijking van het collegevoorstel op 6 
februari 2024 besloten het college te verzoeken bij de RES regio 
Midden-Holland een zienswijze naar voren te brengen over het 
omgevingsprogramma zon op veld. De zienswijze houdt o.a. in 
dat de prioritering van zoekgebieden voor zon op veld volgens de 
zonneladder moet plaatsvinden. Ook wordt verzocht om naast het 
omgevingsprogramma zon op veld ook een omgevingsprogramma 
zon op dak op te starten in 2024. De zonneladder houdt in dat eerst 
naar zon op dak wordt gekeken, vervolgens naar zon op en langs 

infrastructuur, daarna naar zon op transitiegebieden en tenslotte 
naar zonneparken op agrarisch gebied.
In het programma zon op veld is een zoeklocatie voor een 
zonnepark in de Krimpenerwaard opgenomen. Die locatie wordt 
Krimpenerhout genoemd; zie bovenstaande locatieschets. Binnen 
dat zoekgebied is de planontwikkeling zonnepark Tiendweg 
voorzien. Die planontwikkeling moet voldoen aan de voorwaarden 
uit het door de RES regio Midden-Holland vast te stellen 
omgevingsprogramma. Uiteindelijk toetst de gemeenteraad of 
aan die voorwaarden is voldaan. Maar eerst moet de RES regio 
Midden-Holland nog besluiten over de ingediende zienwijzen en het 
omgevingsprogramma zon op veld vaststellen.  
Meer informatie is te vinden op www.resmiddenholland.nl.  d

Bovenstaand kaartje geeft de ligging van één van de (zoek-)gebieden 
waarbinnen mogelijk een zonnepark kan worden gerealiseerd. Feit is 
dat binnen een deel van dat gebied al een initiatief, het zonnepark 
Tiendweg, loopt voor de ontwikkeling van een zonnepark. Bron: 
‘Omgevingsprogramma zon op veld’.

Luchtfoto van het IHC-terrein, bron: www.ruimtelijkeplannen.nl 

Nieuw! Vogelskijken Magazine
https://webshop.vogelskijken.nl/

Eindelijk is-ie er: Vogelskijken Magazine. Het eerste volwaardige publieksmagazine voor iedereen die geïnteresseerd is in vogels met zes edities per jaar 
en 100 pagina’s per editie.

Vogelskijken Magazine gaat over alles wat vogelaars interessant vinden: soortherkenning, vogelgebieden, vogelzang, inzichten van topvogelaars, 
boeiende, inzichten uit de wetenschap, fenologie, psychologie van vogelskijken, de laatste trends, de nieuwste gear en de allermooiste foto’s.
Een greep uit de artikelen in de eerste editie:

Als je nu lid wordt, ontvang je € 5,- korting én de unieke vogelgids Jaarrond Vogels kijken t.w.v. € 25,- cadeau. Een informatieve 
gids over wélke vogels je wáár en wannéér kunt zien, met meer dan 250 vogelsoorten. De indeling van deze vogelgids volgt 
de maanden van het jaar, waarbij de (trek)vogels als een fenologiekalender aan bod komen. Bijna 300 soorten komen aan 
bod in deze unieke gids die de perfecte aanvulling is op traditionele vogelgidsen. Met QR codes naar een online vogelgids met 
vogelgeluiden, mét maandgrafieken met inzicht in spreiding door het jaar, inclusief alle standvogels én zeldzame vogels en een 
maandelijkse checklist van alle soorten die je per maand kunt zien. Het boek is 21×21 cm en telt meer dan 140 pagina’s.  d

Hoe vind je zelf een roodstuitzwaluw – Jorrit Vlot
Van Texel tot Guinee-Bissau: de tapuit vertelt – Martijn Bot
Alles over de draaihals – Thomas van der Es
Wind mee voor vogelaars: straalstromen – Martijn Bot
Koekoek onder de loep – Wetenschapsrubriek – Wim Kooij

Vogelskijken doe je met je oren – Dick de Vos
Zwartkopmeeuw – Marcel Klootwijk
Column door Koos Dijksterhuis
Natuur- en Vogelwacht Krimpenerwaard komt op voor de zwarte stern – 
Idde Lammers 
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Een pestvogel in Voornes Duin
Vaak is een Delta-excursie redelijk standaard: naar het Oudeland 

van Strijen voor dwergganzen en misschien een velduil, dan naar 
Stellendam, de Brouwersdam en tenslotte de Prunje. Coen koos deze 
keer voor Voornes Duin in plaats van Strijen. Op de Westplaat konden 
we misschien sneeuwgorzen zien, en strandleeuweriken, hoewel die 
laatste al een week niet meer waren gezien. Als student woonde ik 
negen maanden in Voornes Duin, op het Biologisch Station Weevers’ 
Duin. Mooie herinneringen: veel baltsende houtsnippen boven het 
duin, nachtegalen natuurlijk, baltsende geoorde futen op vijf meter 
afstand in het Breede Water. Sweet memories. En op de Westplaat in 
de trektijd vele steltlopers. De Westplaat maakt onderdeel uit van de 
Voordelta, een gebied waar het plaatareaal door de Deltawerken juist 
is toegenomen, anders dan in de overige Deltawateren. Maar zou er 
ook wat te beleven zijn op deze winterdag?
Een appelvink hoog in een berk aan het begin van de excursie gaf 
het begin van een antwoord. Onderweg zagen we tussen de vele 
maretakken in de populieren ook een grote lijster. Dat was geen 
toeval: in het Engels heet de grote lijster mystle thrush, omdat 
hij zich o.a. voedt met de bessen van de maretak en daardoor een 
belangrijke rol speelt in de verspreiding: de kleverige bessen passeren 
ongeschonden het maagdarmkanaal, blijven plakken aan de twijgen 
en vormen in het voorjaar worteltjes die de boom indringen.
Op de Westplaat zagen we al snel een groepje van circa 25 
sneeuwgorzen. Ze foerageerden op de zaden van achtergebleven 
dode zeekraal. Na goed speurwerk (schutkleur!) van een van de 
deelnemers zagen we opeens ook drie strandleeuweriken. Zo zie je 
maar weer: meer ogen zien meer. Aan de horizon lagen honderden 
zeehonden op een plaat. Missie geslaagd!
Over geslaagd gesproken: halverwege de terugweg hoorden 
sommigen van ons plots een ringtoontje: pestvogel! Hij landde vlak 
boven ons hoofd en liet zich op twintig meter afstand tientallen 

tellen bekijken. Voor mij was het misschien wel twintig jaar geleden, 
de meesten hadden nog nooit een pestvogel gezien. Een buitenkans 
was het, want er is geen sprake van een invasie en meestal zitten 
pestvogels in groepen. De dag kon al niet meer stuk.
En had ik al gezegd dat de zon scheen en er bijna geen wind was? 
En dat in de Delta!

Stellendam, met een waterral
Verder weer, naar Stellendam. Bij de buitenhaven onze eerste 

steenlopers, op tien meter afstand foeragerend op de stortsteen langs 
de waterlijn. Ook paartjes grote zaagbek en middelste zaagbek. 
Coen wees ons op een rode wouw boven de Haringvlietdam, al 
weer bezig met de trek naar het noorden. De tussen de gebouwen 

Op excursie naar de Delta
Een topdag met veel soorten!
Tekst en foto’s (voor zover niet anders vermeld): Jaap Graveland

Soms bekruipt me bij het werk voor de NVWK wel eens het gevoel: het is net echt werk. Overleggen, gedoe, praten over natuur, 
maar niet in de natuur. Gelukkig doe ik ook vogeltellingen, ik zou niet zonder kunnen. En er is de tuin, er zijn de wandelingen. 
En er zijn excursies! En zo stond ik zaterdag 27 januari om 8.00 uur met 20 andere deelnemers op de parkeerplaats om onder 
leiding van Coen van Nieuwamerongen op excursie te gaan naar de Delta. Het werd een prachtige dag.  d

Het Groene Strand bij het Voornes Duin

Een pestvogel liet zich korte tijd zien, foto: Coen van Nieuwamerongen

Sneeuwgorzen, foto: Coen van Nieuwamerongen
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overwinterende zwarte roodstaart heb ik gemist. 
Daarna liepen we naar de vogelhut op de Scheelhoekplaat in de 
Haringvliet. Prachtige hut, en prachtige soorten, waaronder een paar 
kleine zwanen. In de Krimpenerwaard zien we die steeds minder, 
o.a. omdat veel vogels door de mildere winters meer oostelijk en 
noordelijk blijven.
Zelf speurde ik de slikrand langs de rietkraag af, op zoek naar een van 
mijn favoriete vogels: de waterral. En verd…d, de derde keer was het 
raak: op een meter of vijftig zocht er eentje voedsel in een kreekje. Hij 
liet zich minutenlang prachtig bekijken. Vlakbij foerageerde een kleine 
zilverreiger, een mooi beeld in het zachte strijklicht.

Duikers langs de Brouwersdam
Verder naar de ‘vogelaarsboulevard’, de Brouwerdam. Er is daar 

altijd wel wat te beleven. Zo ook deze keer. In de Grevelingen zagen 
we een ijsduiker, parelduiker en ijsvogel. De ijsduiker was druk in 
de weer met een pos, een baarsachtige vis. Die zetten hun stekels 
om te voorkomen dat ze worden opgepeuzeld. Dus was de ijsduiker 
minutenlang bezig om hem naar binnen te werken. Mooi voor ons, 
want daardoor dook hij niet telkens onder.
Aan de Noordzeekant onder andere tientallen middelste zaagbekken, 

een paar eidereenden, zwarte zee-eenden en kuifduikers. Nog 
leuker vond ik het groepje paarse strandlopers. Een mooi steltlopertje 
dat met zijn blauwig-grijze mantel nauwelijks opviel tussen de 
stortstenen. Opeens landden er vier toppereenden op geringe 
afstand. In het IJsselmeer en de Waddenzee zitten er tienduizenden, 
maar in de Delta zijn ze heel schaars. Een mooie bonus dus.
Maar het mooist vond ik de roodkeelduikers. Mijn beeld was dat 
duikers geen groepen vormen, maar voor de roodkeelduiker ging 
dat niet op. We zagen twee groepen, eentje met acht en eentje met 
maar liefst 21 exemplaren. Voor futen een gewoon beeld, maar 
voor duikers?
En dan ben ik zomaar de mooie groep rotganzen en een koereiger 
bij Ouddorp vergeten…

De Prunjepolder
En toen was het opeens 16.00 uur en rees de vraag: gaan we 

nog door of vinden we het mooi geweest? De helft van de groep 
vond het na een prachtige dag genoeg en nam afscheid, de andere 
helft besloot wat verder te rijden naar de Prunje.
In de tijd dat ik voor Rijkswaterstaat nog in de Delta werkte, speelde 
de discussie rond ontpoldering: het verbinden van binnendijkse 
polder via inlaten met het zoute buitenwater. De Hedwigepolder 
was regelmatig in het nieuws. In het Prunjegebied hadden de boeren 
veel last van zoute kwel, landbouw was er eigenlijk nauwelijks 
mogelijk. Maar de grond opgeven voor natuur, ook zonder de 
dijk door te steken, leek toch ook veel op ontpolderen. Na een 
jarenlange discussie werd toch besloten de boeren uit te kopen, en 
het gebied voor natuur in te richten. Onder andere werden oude 
kreken hersteld. Binnen een paar jaar ontwikkelde het gebied zich 
tot een vogelwalhalla. Het is belangrijk als hoogwatervluchtplaats 
voor steltlopers en eenden die in de Oosterschelde voedsel zoeken, 
als foerageergebied voor eenden en ganzen en voor steltlopers die 
ook binnendijks foerageren. 
We zagen er wolken goudplevieren in de vlucht, waarschijnlijk 
op de wieken voor een jagende slechtvalk, hun kleed oranjebruin 
schitterend in de late middagzon. Zelf ontdekte ik een smelleken. 
Voelde goed dat ik na de waterral nog een keer bijdroeg aan deze 
dag: meer ogen zien meer…
In totaal zagen we 103 soorten… Kortom, het was een topdag. 
Coen, bedankt!

PS: 
Voor de lezers die zich nu weeklagend, tandenknarsend 

én handenwringend ter aarde hebben gestort (‘was ik maar 
meegegaan!’) heb ik enige troost: Coen wil vast nog wel een keer 
een excursie verzorgen ;-). En ondertussen hebben meer mensen 
aangeboden een excursie te organiseren. Erg fijn. Hou de agenda in 
de gaten!  d

Kleine zilverreiger, foto: Michiel Fokkema

UItkijk vanaf de dijk bij de buitenhaven van Stellendam
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Weidevogelberichten 
Proberen en blijven leren: het nieuwe seizoen 2024
Joke Colijn

Effectieve weidevogelbescherming is nog altijd in ontwikkeling. We weten dat ondanks decennia inzet van weidewachters en van 
de agrariërs die zich sterk maken voor de bescherming van deze soorten op agrarisch gebied, de landelijke tendens blijft dalen. De 
oorzaken zijn divers en zeker in de beginjaren kregen we moeilijk de vinger achter het het waarom. We deden toch ons stinkende best? 
Jazeker, helaas regelmatig met averechts effect. Inmiddels is de focus verschoven van nestbescherming naar kuikenoverleving. d

De beginjaren van weidevogelbescherming bij de boer
Vanuit de ervaringen in mijn eigen beginjaren vertel ik het verhaal. 

Ach ach, wisten we toen maar beter. 
De boeren maaiden steeds vroeger in het seizoen, dus de vogels 
kwamen steeds meer in de knel. Rustig het nest uitbroeden en de 
kuikens grootbrengen vóór de eerste snede, werd onmogelijk.  
We leerden van de instructeurs van toen nog Landschapsbeheer Zuid-
Holland hoe we de nesten konden localiseren. Daar was op zich niks 
mis mee: eerst goed observeren vanaf het hek naar het gedrag van de 
vogels in het land. Tot zover ging alles goed. 
Echter, er waren alleen contracten voor ‘nestbescherming’, voor elk 
gevonden nest kreeg de boer een bedrag(je). Dus als er niets te zien 
was, dan liep een maatje een stuk het land in om te kijken of en waar 
de vogels opvlogen. Goed onthouden, terug lopen, de ander moest 
vooral de ogen gericht blijven houden op dat polletje, en dan terug 
bij het hek samen afwachten tot de grutto, want die houdt van wat 
hogere vegetatie, terugkeerde naar het nest. Lastig te volgen in hoog 
gras, maar te doen omdat het kopje steeds even zichtbaar is: de vogel 
checkt of de kust veilig is om terug te keren. Daarna samen oplopen 
terwijl je bleef kijken naar de locatie, uiteraard vloog de vogel opnieuw 
op. Dan voorzichtig dichterbij om te voorkomen dat je in het nest ging 
staan. De warme eitjes even kunnen vasthouden was de beloning als 
je ze vond. Stokjes in de lengterichting van het perceel voor en achter 
de nestlocatie plaatsen op ongeveer 3 m afstand. Dan kon de boer er 
vrij strak omheen maaien, nest gered. 
Maar: kraaien zijn slimme vogels en lusten graag een eitje. We wisten 
toen niet dat we ze de weg wezen met die stokjes: ergens ertussenin 
lag het buffet. Dat we met de door ons uitgezette geursporen naar het 
nest, het de komende nacht de bunzing wel héél makkelijk maakten, 
wisten we ook niet. 
En dat zo’n klein eilandje met hoog gras de uitgekomen kuikens dwingt 
om in alle openheid op het gladde kortgemaaide land eten te zoeken 
waardoor ze enorm zichtbaar zijn voor predatoren, realiseerden we 
ons evenmin. 
Kievitsnesten op kaal oud maïsland zijn eenvoudiger te vinden. Het 
protocol schreef ook voor om eerst even te kijken vanaf de rand van het 
perceel en dan zag je ze vaak al zitten. Vervolgens liepen we gewoon 
op rij het land in, langzaam lopend met de blik op een meter of twee 
vooruit, en links en rechts een afstand van enkele meters meenemend. 
Met drie of meer kun je zo het hele perceel in één keer afscannen, 
heen en teruglopend. Soms vond je ook een scholeksternest, super! 
Stokjes erbij, ook gered. 
En toen kwam de sleepslang in beeld en was alles nog voor niets. 
Daarvoor zijn inmiddels wel constructies ontwikkeld om over nesten te 
plaatsen waarna de slang er overheen rolt - meestal. Dat vraagt veel 
coördinatie tussen boer, loonwerker, vrijwilliger en collectief; een grote 
risicofactor omdat iedereen op het juiste moment paraat moet zijn.

Wat hebben we intussen geleerd? 
Veel meer dan dat het uitzetten van sporen predatie in de hand 

werkt. En dat (strak) om het nest maaien geen enkele garantie biedt 

dat de kuikens het redden. 
Allereerst moeten de voorwaarden in het perceel kloppen, willen 
zich vogels succesvol vestigen. Kuikens voeden zich met insecten en 
die moeten ze zelf zoeken vanaf dag één nadat ze geboren zijn. En 
insecten houden van bloemetjes, dus een veld met alleen gras, zeker 
hoog gras, vraagt veel inspanning van een kuiken om doorheen te 
klunen en levert nauwelijks voedsel. Een hoog energieverbruik en te 
lang moeten foerageren voor het buikje vol is, leidt tot de hongerdood, 
of toch het slachtoffer worden van een rover. 
Daarom is gras met meer kruiden zo belangrijk. Kruiden groeien  
langzamer dan gras dus het land is voor kuikens beter doorloopbaar, 
en kruiden bieden meer reliëf, dus schuilplaatsen. Én voedsel.
De plasdrassen die veel boeren tegenwoordig aanleggen, trekken 
wél veel insecten aan, maar kale oevers maken de kuikens helaas ook 
zichtbaar voor predatoren. Als er aan de randen vluchtmogelijheden 
zijn in wat hogere vegetatie, dan helpt dat om te overleven. Want we 
hebben inmiddels ook te maken met meer, én meer soorten predatoren 
dan vroeger. Denk aan de kat, de vos en sinds kort: de mantelmeeuw.
Gelukkig zijn er nu meer mogelijkheden voor agrariërs om vergoeding 
te ontvangen als ze grotere inspanningen leveren die vogels redden. 
Zo is er nu het ‘last-minute contract’ waarbij (een deel van) een perceel 
waar meer vogels nestelen of met hun kuikens rondlopen, niet wordt 
gemaaid. Maar alleen een vergoeding voor geleden oogstverlies is 
niet toereikend. Een boer die zich inzet voor weidevogels, die greppels 
nat houdt, zijn land omvormt naar meer kruiden en daarop ook nog 
minder mest uitrijdt, verdient langjarig een substantiële beloning. 

En de weidewachters dan? 
Het begint al met vroeger in het seizoen het land in bij je 

boer(en), waarnemen waar de vogels zich willen vestigen, 
baltsgedrag vaststellen om territoria te localiseren. Goed overleg 
met je boer, steeds terugkoppelen als je komt en/of weer gaat, liefst 
telefoonnummers uitwisselen voor korte lijnen. 
Verder: we leren steeds beter van de gemaakte fouten, onderzoeken 
tonen aan wat de vogels nodig hebben en hoe dat kan en moet in 
nauwe samenwerking met de boeren die deelnemen in agrarisch 
natuurbeheer via het collectief Weidehof Boerennatuur. 

Astrid Kant in De Zwaan over kuikenoverleving en meer 
De Startavond van het seizoen is op 12 maart en Astid Kant komt 

daar met een lezing over kuikenoverleving. Voor weidewachters, 
boeren en belangstellenden. 
Het collectief ACK heeft een nieuwe naam: Weidehof Boerennatuur 
en de aanpak vanaf dit seizoen is ook wat anders. Er is ingezet op 
meer bemensing om onze weidewachters tijdens het seizoen beter 
te kunnen begeleiden. O.a. onze ex-coördinator Klaas werkt nu voor 
het collectief en brengt veel ervaring mee. Weidehof heeft nieuwe 
weidewachters geworven die staan te springen om het veld in te gaan. 
Er is dit seizoen opnieuw een interactieve presentatie om onze kennis 
bij te schaven op 27 maart, een samenwerking tussen De Groene 
Motor, NVWK en Weidehof. Kom ook en wordt weer wijzer! d
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Vogelfotograpjes
Foto’s:  Peter Stam

Peter stuurt regelmatig foto’s naar de redactie van de Waardvogel. Ze zijn stuk voor stuk juweeltjes, maar niet altijd meteen bruikbaar. 
Peter fotografeert graag vogels in bijzondere situaties en dat levert soms opmerkelijke of grappige foto’s op.  d

Jong geleerd is oud gedaanAU!

O, o, kleintje kijk je uit!“Scheer je weg!” “Ik deed toch niks?” 

Huh??Punkrage onder de reigers?
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1 Opening en korte inleiding door Jaap Graveland, voorzitter
We beginnen met de mededeling dat voor iedere aanwezige een 

cadeautje klaar staat, in de vorm van een nestkast, gemaakt door 
Arie van de Graaf.
We zitten nu op iets meer dan 900 leden en willen naar de 1000 in 
2025. We willen voor de groei vooral inzetten op jeugd. In Krimpen 
aan den IJssel is André Bloot met de Jeugdnatuurwacht volop actief. 
Ook in Krimpenerwaard willen we zo’n actieve jeugdbeweging. 
We zoeken nog een coördinator vogelwerkgroepen. Voor 
zoogdieren gaat de inzet van vrijwilligers de goede kant op, met al 
zo’n 10 mensen actief.
Jaap gaat verder in op de samenwerking met externe clubs, zoals 
Sovon. Sovon doet de theorie, wij de excursies in het veld. NJN heeft 
ons opgezocht om in de zomer wat gezamenlijks te kunnen doen. 
En we werken ook samen met boeren die veel last hebben van 
overzomerende ganzen. Wij helpen hen het broedsucces van die 
ganzen te beïnvloeden. 
De samenwerking met de boeren is anderzijds ook lastig vanwege 
de stikstofproblematiek. In het veld met de weidevogelbescherming 
gaat het goed, op politiek niveau ligt het lastiger.

2 Verslag van de Algemene vergadering 2022
 Het verslag van de ALV 2022 wordt vastgesteld.

3 Verantwoording over beleid, uitvoering en financiën
 Jaarverslag van de secretaris wordt zonder enige opmerking uit 

de vergadering vastgesteld
Financieel verslag 2022 en begroting 2023 
Marco Steenwinkel geeft mondeling toelichting bij de jaarcijfers. We 
hebben niet of nauwelijks ingeteerd op ons vermogen. Het resultaat 
over afgelopen jaar is licht negatief. De cijfers en toelichting geven 
verder geen aanleiding tot vragen of opmerkingen vanuit de 
vergadering.
Verslag van de kascontrolecommissie (KCC) meldt dat de 
boekhouding uitstekend op orde is en adviseert de vergadering het 
bestuur decharge te verlenen.
De vergadering verleent het bestuur decharge voor het gevoerde 
beleid en beheer.
Michiel treedt uit de KCC en wordt opgevolgd door Harry Verkerk.
Als zijn laatste bestuursdaad licht Marco de begroting kort 
mondeling toe. 

4 Samenstelling bestuur
 Joke Colijn treedt af in verband met vervulling termijn.

 Marco Steenwinkel treedt af in verband met verhuizing naar Drenthe.
Benoeming van Michiel Fokkema in de functie van penningmeester.
 Helaas geen benoeming van iemand in de functie van bestuurslid PR 
en communicatie.

Benoeming van Harry Verkerk naast Mart-Jan de Jong in de functie 
van nieuw lid kascontrolecommissie.
Afscheid Marco: gortdroge humor, helaas al na twee jaar weer weg, 
naar Veenhuizen.
Joke, twaalf mooie jaren, met hart en ziel, legt het bestuurlijk werk 
neer maar gaat door met Waardvogel en weidevogelbescherming, 
en nog vele andere activiteiten.
Michiel Fokkema wordt met algemene stemmen verkozen in het 
bestuur, in de functie van penningmeester.

5 Gedachtewisseling over actuele onderwerpen en Rondvraag
 Huug heeft ons de afgelopen jaren enorm geholpen met het 

zoeken naar huisvesting voor de NVWK. Hij verhuist op afzienbare 
termijn naar Baarn.
Op dit moment lijkt de Hendrikshoeve de meest aantrekkelijke optie. 
De Groenalliantie wil graag dat op die locatie een 
samenwerkingsverband komt als gebruiker. Wij zoeken die met 
de voedselfamilie Krimpenerwaard en de Stichting Promotie 
Krimpenerwaard. Bovendien, de Groenalliantie zet nu de lijn in om 
het gebruik van de Hendrikshoeve openbaar aan te besteden.
 Mieke Verwaal vraagt om eigen streeplijsten van de NVWK voor 
vogeltellingen.
Mart-Jan de Jong richt zich ook op de jeugd met voorlichting over 
de Krimpenerwaard.
 Marije informeert de vergadering over de gang van zaken rond het 
zonnepark. Het bestuur heeft nog geen standpunt ingenomen, maar 
wil eerst het gesprek met de initiatiefnemer aangaan, gericht op een 
biodiverse aanpak. We staan er positief kritisch in, maar bevorderen 
het niet.
Op de achtergrond speelt mee dat de RES harde eisen stelt over de 
opbrengst aan energie.
Overnachtingsmogelijkheden Krimpenerhout: wij zijn daar absoluut 
niet voor. Zie ook de inbreng van Max op de informatiebijeenkomst.
Schaalvergroting in de agrarische sector? NVWK staat voor meer, 
kleinere bedrijven die gezond hun bedrijf kunnen voeren, waarvoor zij 
hun vergoeding ontvangen vanuit de zogenoemde systeemdiensten.
Hoe gaan de boeren zien dat de NVWK de boeren inderdaad steunt? 
Het gaat om schaalgrootte, en het gaat om mate van intensivering 
en extensivering.
Rudi Terlouw waarschuwt nog voor generaliseren van maatregelen 
over de hele polder. Bijvoorbeeld peilopzet voor behoud laagveen 
werkt alleen bij heel lokale maatregelen.

6 Sluiting formele deel van de vergadering, 
met na de pauze de lezing van Addy de Jongh over de 

herintroductie van de otter in Nederland.  d

Verslag ALV 29 maart 2023
Frans van der Storm, secretaris

Verslag van de Algemene vergadering, gehouden op woensdag 29 maart 2023, vanaf 
20.00 uur in De Zwaan te Berkenwoude, Kerkweg 2. Aanwezig 44 leden, en het voltallig 
bestuur.  d
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Activiteiten van werkgroepen 
Excursies: Net als in 2022 hebben we afgelopen jaar 19 excursies 

georganiseerd. Natuurlijk naar de Berkenwoudse Driehoek, polder De 
Nesse en polder Den Hoek en een paar keer naar de Hooge Boezem 
achter Haastrecht. Wat verder weg bezochten we De Moerputten 
bij Vught en de Nieuwe Driemanspolder bij Zoetermeer (hoewel de 
meningen kunnen verschillen of deze excursie wel mag meetellen) en 
voor de jeugd naar Naturalis in Leiden.
De plantenexcursies waren een groot succes: eind april onder 
leiding van oud-coördinator planten Stef van Walsum naar het 
Stormpoldervloedbos en begin september onder leiding van oud-
coördinator planten Anton van Jaarsveld naar de Stolwijkse Boezem 
onder Gouderak. 
Lezingen: Huig Bouter en Paul Schrijvershof verzorgden boeiende 
presentaties over vlinders en rupsen, respectievelijk over alle soorten 
libellen en juffers. Addy de Jongh had een bevlogen betoog over de 
herintroductie van de otter in Nederland. Waar het ging over historie 
en herinrichting van het landschap hadden we aan Harm Blom een 
goede over de Biesbosch en aan Ab Vonk Noordegraaf over het werk 
aan polder Den Hoek. Aan alle inleiders nogmaals grote dank voor hun 
inzet om ons deelgenoot te maken van hun inzichten en kennis.
Cursussen: Met steun van de Groene Motor hebben meerdere leden 
van de knot- en snoeiploegen hun vaardigheden bijgespijkerd en/
of nieuwe opgedaan. We werkten weer aan de vogelcursus van 
SOVON door deelnemers de gelegenheid te geven mee te gaan met 
een NVWK-excursie. En tegen het eind van het jaar, in het kader van 
Prachtlint gaven we een snelcursus tuininrichting en -onderhoud voor 
biodiversiteit met bijna vijftig deelnemers.
Varia: Voor de vijfde keer werd de Race georganiseerd. De competitie 
van precies een jaar waarin leden van de NVWK hun best doen om in 
ons werkgebied zoveel mogelijk vogelsoorten te spotten. Met 204 
soorten heeft Quinten van Erkel de Race 2023 op zijn naam geschreven, 
op nette afstand gevolgd door Coen van Nieuwamerongen met 199 
en Willem van Rij met 193. 
De jaarlijkse bijeenkomst van de coördinatoren met het bestuur 
was afgelopen jaar anders van opzet: minder gericht op het delen 
van successen en teleurstellingen, maar meer op ontwikkeling van 
de vereniging, kwalitatief en kwantitatief. Denk aan de inzet van 
vrijwilligers, aan de vacatures bij diverse werkgroepen en in het 
bestuur. Denk aan onderwerpen als monitoring en materiaalbeheer, 
onderwerpen die we belangrijk vinden, maar die door gebrek aan 
capaciteit niet zó van de grond komen als we graag zouden zien. 
Gelukkig manifesteren de werkgroepen zich steeds beter in de 
Waardvogel, de secretaris verwijst je graag naar die artikelen en 
ontslaat zichzelf van de uitdaging allerlei activiteiten nog eens 
dunnetjes opnieuw onder de aandacht te brengen.

Projecten 
Vooral Prachtlint, begonnen na een initiatief van de NVWK op 

de zogenoemde Motiemarkt van de gemeente Krimpenerwaard, 
heeft een vlucht genomen. Bijna alle partijen die ertoe doen in de 
Krimpenerwaard hebben zich aan het project gecommitteerd door 

kleiner en soms best forse bijdragen: in geld en/of in menskracht en 
beschikbaarstelling van faciliteiten.
Het herstel en versterking van de biodiversiteit in de bermen langs 
wegen en kades krijgt een steeds serieuzere kans op realisatie.
We maakten afspraken met Weidehof Krimpenerwaard/ACK om de al 
goede samenwerking verder te verbeteren, extra nodig omdat onze 
weidevogelcoördinator de overstap maakte naar Weidehof.
We namen een paar keer deel aan de natuurwerkgroep onder de 
Regiegroep Veenweiden Krimpenerwaard. Deze regiegroep moet 
voorstellen uitwerken voor de ontwikkeling van het landelijk gebied 
om doelen voor verduurzaming van landbouw, natuurherstel, 
verbetering van waterkwaliteit en vermindering CO2 uitstoot en 
bodemdaling te realiseren. Door gebrek aan voortgang hebben we 
onze deelname weer beëindigd. 
Intern hebben we twee projecten lopen. Ten eerste de inventarisatie 
van onze materialen: wat hebben we eigenlijk in eigendom, waar 
bevindt het spul zich, wie beheert het, wanneer zijn onderhoud en 
vervanging aan de orde? Simpele vragen, maar best lastig om goed te 
beantwoorden. Het overleg met de coördinatoren in november heeft 
de door Floor Andeweg ingeslagen weg bevestigd. We ronden de 
inventarisatie en organisatie van beheer in 2024 af. 
Het tweede interne project gaat over de huisvesting. Onder de 
bezielende leiding van Huug Luigies waren meerdere stappen gezet 
om tot een goede verkenning te komen. Wij hebben onze serieuze 
belangstelling voor de locatie Hendrikshoeve in het Loetbos kenbaar 
gemaakt aan de Groenalliantie (GA, eigenaar), samen met twee 
organisaties waarmee we gemeenschappelijke doelen hebben. 
De besluitvorming bij de GA verloopt erg traag en de GA wil de 
ontwikkeling commercieel aanbesteden, met name voor recreatie. 
Waar we hoopten in  2023 stevige vervolgstappen te kunnen zetten, 
is daarvan niets terechtgekomen en is het vooruitzicht op huisvesting 
daar slecht.

Ontwikkeling vereniging
Een vereniging bestaat bij de gratie van leden, van mensen 

die zich met anderen verenigen op wat de vereniging beoogt: het 
bestuderen, beschermen en beheren van het landschap en de natuur 
in de Krimpenerwaard. Daar werken we aan, daarvoor betalen we 
een jaarlijkse bijdrage, daarover praten wij tijdens en buiten onze 
activiteiten met bekenden én onbekenden (bijvoorbeeld bezoekers in 
de gebieden).
Wij zijn blij met de voortdurende aanwas van nieuwe leden. Zo mochten 
we 55 nieuwe leden bijschrijven (27 met een basislidmaatschap, 24 
‘gezins’leden met 38 leden in de ‘aanhang’, 1 cadeaulidmaatschap 
en 3 jeugdlidmaatschappen). Helaas is ook het lidmaatschap van 36 
leden beëindigd (om reden van overlijden, verhuizing, financieel of 
gewoon zomaar). 
Lang verhaal kort: op 1 januari 2024 stond de teller op 583 leden met 
basislidmaatschap, 222 gezinslidmaatschappen (+363 ‘aanhang’), 8 
jeugdlidmaatschappen en 1 cadeaulidmaatschap. 
Wij blijven herhalen, een bloeiende vereniging bestaat bij de gratie van 
actieve leden: vrijwilligers die zich via werkgroepen inzetten voor een 

Jaarverslag NVWK 2023
Frans van der Storm, secretaris

Het jaar 2023 was een jaar zonder grote bijzonderheden, maar wel weer een jaar waarin de vereniging verder groeide en 
samenwerking versterkte. Er waren weer excursies en lezingen, knot- en snoeiklussen, maaien en hooien, tellingen, overleggen 
met overheden, terreinbeheerders en agrariërs, brieven en vergaderingen.  d
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diversiteit aan activiteiten, of soms gewoon voor een incidentele actie 
(denk maar aan reuzebalsemien trekken) of lekker meegaan met een 
excursie of lezingen bijwonen, of een foto insturen voor op de site, 
of….
Een belangrijke groep vrijwilligers wordt gevormd door de 
coördinatoren van de werkgroepen. Zij nemen het bestuur veel werk 
uit handen, zij zorgen dat signalen uit de vereniging bij het bestuur 
komen, zij helpen het bestuur beleid te vormen en richting te geven. 
De werkgroep Zoogdieren krijgt vaste voet aan de grond, met een 
groeiend aantal leden én een coördinator in de persoon van Gabi 
Baartman. De Waterwerkgroep is nog wat fluïde, wil wel stromen, 
maar coördinatie ontbreekt nog.
De coördinatie van de vogelwerkgroepen lijkt wat kenmerken 
van uitvliegen te hebben. Meldden we vorig jaar nog dat de 
net aangetreden coördinator Vincent van Dijk begin 2023 zou 
verhuizen naar Drenthe, nu moeten we melden dat een lid dat het 
coördinatorschap samen met iemand anders wilde doen ook verhuist 
naar ver buiten de Krimpenerwaard, en dat die ander zich nog niet 
heeft gemeld ondanks oproepen en gesprekken. En zo staat de 
vacature voor deze uitdagende positie opnieuw open. 
Voor alle actieve leden hebben we begin september een buitengewoon 
geslaagde bijeenkomst georganiseerd, achter de Hendrikshoeve, met 
uitstekende catering met producten uit de Krimpenerwaard van de 
Voedselfamilie. 

Tot slot
Het mag dan zijn dat we het jaar 2023 als een relatief rustig 

jaar hebben gekenmerkt omdat het niet spectaculair was, het was 
toch hard werken. Schrijvend vanuit het bestuur, wij missen de inzet 
van zeker twee bestuursleden. PR en communicatie vergen serieus 

aandacht en inzet, het zijn geen activiteiten die je er even bijdoet. Het 
samenstellen van de maandelijkse nieuwsbrief en échte meerwaarde 
daaraan geven is op zich hartstikke leuk werk, maar niet als je op de 
vrijdagavond in een uurtje wat teksten bij mekaar veegt, plaatjes erbij 
zoekt en over de schutting gooit naar Martin.
Goed volgen wat in onze directe omgeving gebeurt en daarop 
adequaat reageren maakt het zijn van bestuurder van de NVWK zeer 
de moeite waard, als je er voldoende tijd voor kunt nemen en het niet 
naast allerlei andere operationele taken erbij moet doen.
Vergelijkbaar gaat dat op voor de positie van coördinator 
vogelwerkgroepen. Deze positie is inmiddels vijf jaar vacant en dat 
is niet goed. Natuurlijk, de vogelwerkgroepen doppen hun eigen 
boontjes wel en doen dat op zich heel verdienstelijk. Maar met 
coördinatie kan de samenhang sterker, kunnen we ons beter richten 
op wat bij soortenorganisaties speelt en op de kwaliteit van zoiets 
belangrijks als monitoring. Dat komt ook de effectiviteit van en het 
plezier binnen de afzonderlijke werkgroepen ten goede.
En tenslotte, het is mijn overtuiging dat het voor een vereniging heel 
goed is als een bestuurder niet langer dan ongeveer acht jaar in functie 
blijft. Jij bent er voor de vereniging, niet andersom. Voor de vereniging 
is het altijd goed als functies regelmatig vrij komen en kunnen worden 
vervuld door andere leden met andere overtuigingen en met andere 
aanpakken. Bovendien, je weet dan vooraf dat je niet veroordeeld 
bent te blijven tot je erbij neervalt: zo blijft vrijwilligerswerk vrijwillig in 
plaats van een verplichting.
En ja, ik schrijf dit ook uit eigenbelang. Volgend jaar loopt mijn derde 
termijn af en heb ik negen jaar secretariaat gedaan. Bij de ALV van 
2025 stop ik. Ik zou het buitengewoon waarderen als ik in de loop 
van het jaar mijn opvolger mag inwerken.  d

Eindstand Nationale Tuinvogeltelling 2024
https://www.vogelbescherming.nl/, 29 januari 2024

Afgelopen weekend vond de 21e editie van de Nationale Tuinvogeltelling plaats en zijn er weer massaal tuinvogels geteld. Bijna 114.000 mensen zagen 
meer dan 1,6 miljoen vogels. De huismus staat traditiegetrouw op één, gevolgd door de koolmees en op de derde plek de pimpelmees. 2024 is het Jaar 
van de Huismus omdat die wel wat extra aandacht kan gebruiken. Omdat ze altijd met meer zijn, lijkt het alsof er nog steeds veel mussen zijn. Toch is hun 
aantal meer dan gehalveerd in de laatste decennia. [In het aprilnummer van de Waardvogel besteden we aandacht aan de huismus, red.]

Top 3
Net als bij de andere edities staat de huismus weer op nummer één. Deze vogels zijn gezelligheidsdieren en vliegen meestal met z’n allen in de tuin. De 
koolmees staat op nummer 2 en op nummer 3 staat de pimpelmees. De merel zien we steeds vaker in de top 5 verschijnen. Eerder werd de merel hard 
getroffen door het usutu-virus. Die achteruitgang was ook terug te zien in de Tuinvogeltelling. Gelukkig zien we dat de merel zich weer herstelt.

Meer barmsijzen in de tuin
Elke jaar is het weer spannend hoeveel mensen er gaan tellen en of er speciale soorten worden ontdekt in de tuinen. Dit jaar werden er relatief meer grote 
en kleine barmsijzen geteld in de tuin. Deze vogels uit Scandinavië zijn maar liefst 500 keer waargenomen. Andere opvallende waarnemingen volgens 
Timo Roeke van Vogelbescherming zijn 5 pestvogels, 55 grote gele kwikstaarten, 8 waterrallen en 1 Oosterse tortel. Deze laatste soort is maar 11 keer 
eerder in Nederland gezien. Ook zijn tientallen zwartkoppen en tjiftjaffen doorgegeven, soorten die normaal gesproken nu in het zuiden verblijven, maar 
door de mildere winters steeds vaker in Nederland overwinteren.

Vlnr: huismus, koolmees, pimpelmees, foto’s: Huig Bouter
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Balans
Bezittingen 2023 2022 Voorzieningen / Schulden 2023 2022

Liquide middelen  € 49.058  €  52.542 Voorzieningen  €     2.351  €   8.624 

Vaste Activa  €    7.515  €     7.418 Reserveringen  €     7.541  €   4.083 

Debiteuren  €  10.000  €         862 Nog te betalen/vooruit ontvangen  €  12.954  €   3.713 

Nog te ontvangen  €        583 Eigen Vermogen  €  44.648  € 44.715 

Verlies  €       338  €        313 

 € 67.494  €  61.135  €  67.494  € 61.135 

Verlies en winst
Inkomsten 2023 2022 Uitgaven 2023 2022

Knot- en landschapsgroepen  €   1.500 Knot- en landschapsgroepen  €   3.638 

Algemene inkomsten  € 20.630  €   24.403 Afschrijvingskosten  €    1.403  €   1.292 

Saldo verlies  €       338  €         313 Oninbare vorderingen  €       412 

Prachtlint  €      617 

Overige werkgroepen  €       784  €      308 

Waardvogel  €  10.421  € 10.002 

Algemene kosten  €    6.740  €   7.009 

Vogelwerkgroepen  €    2.708  €   1.850 

 € 22.468  €   24.716  €  22.468  € 24.716 

Financieel overzicht 2023
Michiel Fokkema, penningmeester

Nog een mijlpaal in het leven van een nieuwe penningmeester is de afsluiting van het jaar. Tegen het eind van het jaar komen 
er nog wat verzoeken voor geld binnen, worden de anderen budgetten geheel opgesoupeerd, kan er nog wat verschoven 
worden, hebben we misschien een meevaller gehad?  d

Uiteindelijk hebben we in 2023 vooral wat (kleine) tegenvallers gehad. De inkomsten bleven wat achter, de vrijwilligersdag 
viel een stuk duurder uit en er waren nog wat dingetjes uit het verleden die weggewerkt moesten worden, zoals 

bijvoorbeeld een aantal wanbetalers.
Al met al hebben we het financiële jaar met slechts een klein verlies af kunnen sluiten, mede door toch ook nog wat (kleine) 
meevallers. Ook hebben we in 2023 waar mogelijk bezuinigingen doorgevoerd, waardoor de kosten in 2024 in ieder geval 
wat lager zullen zijn.
Graag zal ik een en ander op de ALV verder toelichten, de begroting voor 2024 voorstellen en eventuele vragen beantwoorden.
Hierbij een verkorte Verlies en Winst rekening en de Balans over 2023, onder voorbehoud van goedkeuring door de 
kascommissie.  d
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Groene Hart Pact
Meer regie op toekomstige ontwikkelingen Groene Hart 
Joke Colijn (JC) in gesprek met Nienke Schuil (NS), regisseur ruimtelijke ontwikkeling, landschap en natuur bij de NMZH

Tijdens de laatste bijeenkomst van de Raad van Aangesloten Organisaties van de Natuur en Milieufederatie Zuid-Holland 
(NMZH) waaraan ik voor Zuid-Holland-Oost deelneem, stond de Startnotitie voor een Groene Hart Pact op de agenda. Het 
stoort me al jaren dat het unieke Groene Hart, het typische Nederlandse polderlandschap tussen onze vier grote steden in het 
westen, verrommelt en blijkbaar zonder belemmeringen wordt volgebouwd. Ook in de Krimpenerwaard lijkt daarop geen regie 
te zijn. Dus maakte ik een afspraak met Nienke Schuil om te informeren in welk stadium de plannen zijn. d

Gedeputeerde Berend Potjer (GL) is er door partijgenoten en 
o.a. ook de NMZH op aangesproken om meer te accent leggen 

op het belang van Groen en Ruimte in zijn pakket gedurende de 
huidige bestuursperiode, i.p.v. voornamelijk zwaar leunen op de 
Energietransitie zoals hij deed in zijn vorige vier jaar. De huidige 
coalitie maakt het hem echter niet makkelijk met o.a. Frank Rijkaart 
(BBB) die Stikstofbeleid (hij is “dwars van regels gebaseerd op 
ongefundeerd stikstofbeleid”) en Groene Hart onder zich heeft. 
In december hebben directeur Alex Ouwehand en Nienke Schuil van 
de NMZH kennis gemaakt met gedeputeerde Frank Rijkaart en o.a. 
gesproken over het Groene Hart, waarbij ze hun zorgen hebben geuit 
over de grote opgaven: de woningpuzzel, de opgave in Zuid-Holland 
voor het Landelijk Gebied, de stikstof- en CO2 reductie, verbetering 
van de waterkwaliteit; kortom, er wordt heel veel opgelegd vanuit 
het Rijk. Dat past allemaal niet, dus keuzes zijn heel ingewikkeld. 

Een nieuw bewustzijn
Hoogleraar Jan Rotmans heeft De Perfecte Storm geschreven; 

dit boekje is een aanrader. In het kort: we hebben leiders nodig 
die minder populaire beslissingen durven nemen, die niet opereren 
vanuit de gedachte dat dat veel stemmen gaat kosten, maar die 
gewoon durven en doen. Dat missen we, en dat verklaart vooral hoe 
er in 2023 gestemd is. Er is geen leider met visie, met charisma, die 
het belang van natuur, landschap en gezond milieu kan laten landen 
bij de mensen. En die vertelt waarom deze richting op den duur 
juist de oplossing voor de huidige problemen biedt. Een minister als 
Christianne van der Wal zou dat wellicht hebben gekund als zij uit 
de schaduw was getreden, zij durfde minder populaire maatregelen 
te nemen en kan ze motiveren. Radicale keuzes zijn nodig, anders 
geraken we in een situatie met nog meer maatschappelijke kosten 
en ellende. 
Hoe werkt het nu? Het Rijk delegeert opdrachten naar provincies, 
die vertalen ze door naar gemeenten. Elke gemeente gaat met die 

opgaven in het eigen gebied aan de slag. Hun ambtenaren bedenken 
wat er moet gebeuren voor zoveel huizen, de energietransitie, de 
waterkwaliteit enz. En dan missen ze de integraliteit, het overzicht, 
waardoor we versnipperde activiteiten krijgen. Versnippering van 
woningbouw, maar ook van industrie en economische activiteiten. 
Meer huizen is meer mensen, meer behoeften, meer infrastructuur, 
meer voorzieningen. Maar ook meer behoefte aan groen, aan 
recreatie. Dus als elke gemeente dat binnen z’n eigen grenzen gaat 
invullen, ontstaat er een ratjetoe aan infra, en sluit niets op elkaar 
aan. De bewustwording van het grote geheel wordt gemist en 
problemen worden alleen maar groter. Denk aan het aanleggen van 
meer wegen en snelwegen: dat lost geen probleem op, daarmee 
faciliteer je juist toename van woningen en industrie. We moeten 
gaan omdenken, letterlijk andersom denken. Jan Rotmans noemt dat 
‘een nieuw bewustzijn’.
Denk bijvoorbeeld aan de luchtvaart: we zouden minder moeten 
vliegen, maar de lobby voor het groeien van luchthavens en 
luchtverkeer is groot. Het argument: er is een grote vraag! Maar 
denk eens andersom: zolang je een ticket naar Barcelona aanbiedt 
voor nog geen € 40,-, wil en kan toch iedereen een weekendje ver 
weg? Die afstand rijden is voor die prijs in zo’n korte tijd immers 
geen optie? Zo creëer je zelf de vraag. De bewustwording moet dus 
indalen dat het anders moet. 

Andersom denken moet
We moeten anders gaan denken,  dat geldt ook voor het Groene 

Hart. We zijn als mensen enorm ontevreden, we willen nog steeds in 
onze welvaart blijven groeien en meer-meer-meer consumeren. Kijk 
eens naar de kledingindustrie: waar wordt het gemaakt, de vervuiling 
en giftige (verf)stoffen waarmee dat ter plekke gepaard gaat, door 
wie en onder welke omstandigheden er gewerkt wordt en wat 
verdient men daar, de CO2 die het kost om de spullen te maken en 
hier te krijgen – we zouden ons toch kapot moeten schamen dat we 
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die kleding kopen en dragen? 
Jan Rotmans fileert onze samenleving in zijn boek, maar hij 
constateert ook: als we helemaal niks hadden gedaan, was de aarde 
nog verder opgewarmd en hadden we nog grotere problemen. Dus 
we hebben ook wel goede dingen gedaan de afgelopen periode. 
En: we moeten niet naar de overheid blijven kijken en denken dat 
alleen daar de oplossing ligt. We moeten zelf coalities vormen van 
mensen die intrinsiek gemotiveerd zijn en willen veranderen. Steeds 
meer mensen worden zich ervan bewust dat we zo niet kunnen 
doorgaan. Hij noemt dan als voorbeeld het rookgedrag. Vroeger 
stonden de sigaretten overal op tafel bij een verjaardag en ze waren 
overal te koop. Vanuit de maatschappij werden mensen op een 
gegeven moment aangesproken op hun rookgedrag en ontstond 
de bewustwording dat roken géén ‘normaal’ gedrag is. Pas na zo’n 
tien jaar nam de overheid dit over, voerde campagne en ontstond er 
beleid voor rookvrije scholen, werkruimtes enz. Verder werden toen 
de prijzen steeds verhoogd en zijn rookwaren nu ook niet meer in 
supermarkten te koop. 

Samenwerken voor behoud Groene Hart 
De NMZH probeert op die manier impact te maken voor 

behoud van het Groene Hart, door van onder op coalities, 
samenwerkingsverbanden te vormen. Het begint met allerlei 
organisaties bewust maken dat als we op de huidige manier 
plannen blijven maken, dan verliezen we nóg meer van het unieke 
karakter van het Groene Hart. Want er ís al zoveel verloren 
gegaan de afgelopen twintig jaar. In 2010 is de nog enigszins 
beschermende status Nationaal Landschap helemaal losgelaten, 
waardoor de verstedelijking onevenredig snel kon toenemen – met 
alle problemen van verlies aan landschaps- en natuurkwaliteit, en 
aan recreatie areaal voor al die inwoners in onze toch al overvolle 
provincie. Ook kwam de landbouw in de knel die dat probeerde op 
te lossen door nog meer te intensiveren met als averechts gevolg: 
meer stikstofproblematiek, nog meer bodemdaling en nog slechtere 
waterkwaliteit, waarin inmiddels ook al zeer verontrustende 
hoeveelheden PFAS zijn aangetoond. Ook in de Krimpenerwaard.  

Op bezoek bij het Bestuurlijk Platform Groene Hart
Nienke vertelt dat ze met Kees van Velzen op pad is gegaan, de 

voorzitter van de Stichting Groene Hart. Het idee voor het Groene 
Hart Pact (GHP) is geïnitieerd door drie Natuur en Milieufederaties 
samen met de Stichting Groene Hart en een aantal achterban-
organisaties binnen die Stichting. Op 17 januari jl. zijn Nienke en 
Kees naar Utrecht geweest naar gedeputeerde Mirjam Sterk, dus 
ook namens de Natuur en Milieufederaties Noord-Holland en 
Utrecht (NMNH en NMU). Gezamenlijk optreden is krachtiger, ook 
richting Rijk. Mevrouw Sterk is naast gedeputeerde voor Utrecht, 
ook voorzitter van het Bestuurlijk Platform Groene Hart. Zij is vanuit 
de provincies het ‘opperhoofd’ van het Groene Hart. Zij heeft in 
die hoedanigheid contacten met onze gedeputeerde Frank Rijkaart 
en de gedeputeerde van Noord-Holland, maar zij is degene die de 
knopen doorhakt. Vandaar het bezoek aan haar. 
NS: In eerste instantie deden we aan een stukje bewustwording: 
dit is er aan de hand, dit zijn de desastreuze ontwikkelingen van de 
afgelopen jaren. Heel erg is de ‘verdozing’ langs de mobiliteitscorridors 
(het bouwen van enorme complexen langs de verkeersaders, red.), 
en dan nog alle andere bijkomende problemen als de klimaatopgave, 
de waterkwaliteit, achterblijven van natuurherstel en verbindende 
corridors, en groot biodiversiteitsverlies. En er is een groot gebrek 
aan regie, aan samenwerking tussen de lagere overheden, ze 
kennen elkaars plannen niet eens, dus vindt er van wat er nog over 

is aan landschappelijke- en natuurwaarden, ook nog eens vergaande 
versnippering plaats. Alles zou worden geregeld in het Nationaal 
Programma Landelijk Gebied, dáár wordt nu door iedereen naar 
verwezen, maar intussen gaan we allemaal gewoon door. Dit vraagt 
om bindende regie!

Wat is nodig voor bindende regie
Hiervoor citeer ik uit de pitch die Nienke meenam naar Mirjam 

Sterk. “Er zijn zoveel opgaven in het Groene Hart tot 2030 en verder 
die ieder veel ruimte en integrale oplossingen vragen. Er kan niet aan 
alle opgaven één op één worden voldaan zonder afbreuk te doen 
aan de belangrijke functie van het Groene Hart in de Randstad. Er 
zullen zorgvuldige keuzes moeten worden gemaakt. Keuzes vanuit 
een lange termijnperspectief; waarin de waarden en de vitaliteit van 
het Groene Hart een prominente plek krijgen. Afspraken hierover 
zullen met de samenleving moeten worden gemaakt en verankerd in 
beleid en wet- en regelgeving. Met alle bestuurlijke afspraken die er 
nu liggen gaan wij dat zo niet bereiken”. 
De reactie van mevrouw  Sterk: “Er is nu als basis het 
Ontwikkelperspectief Groene Hart 2023, waaraan tientallen 
organisaties zich al hebben gecommitteerd. Daaruit volgt een 
Uitvoeringsagenda. Wat wil je bereiken met het GHP, wat is daarin 
anders?” 
NS: In het GHP is er geen vrijblijvendheid meer. 43 partijen die het nu 
eens zijn met het Ontwikkelperspectief, kunnen als het Pact wordt 
aangenomen, niet meer zomaar bijvoorbeeld 4000 huizen gaan 
bouwen en daar zelf zeven locaties voor prikken. Nú zeggen ze: we 
hebben dat Ontwikkelperspectief wel getekend, maar we willen toch 
bouwen. De provincie zegt wel dat 1800 voor groei eigen inwoners 
genoeg is, maar wij vinden dat we er meer nodig hebben; jammer joh, 
met je Groene Hart. Dus wat is een handtekening waard onder het 
Ontwikkelperspectief, als je vervolgens niet uitvoert wat je preekt? 

Baltsende grutto’s. foto: Joep Vermaat
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Mevrouw Sterk was huiverig om afspraken in juridische documenten 
vast te leggen, omdat ze verwacht dat alle ontwikkeling dan beperkt 
wordt. Maar dat hoeft niet zonder meer zo te zijn. Het GHP kan 
als leidraad worden gebruikt volgens de uitgangspunten, om 
integraliteit en afstemming met buurgemeenten te bereiken. 
Het hoogste doel van het GHP is dúúrzame ontwikkeling mét 
behoud van de unieke landschaps- en natuurwaarden. Zodat het 
Groene Hart de groene long van de Randstad blijft. 
JC: Dan zul je toch zaken juridisch vast moeten leggen, anders blijft het 
nog vrijblijvend. En óók de persoon met de sterke visie is nodig, want we 
hebben geen tien jaar meer voor het Rijk dit zal oppakken. Vergelijk het 
rookgedrag in het boek van Jan Rotmans! Binnen tien jaar zijn die 4000 
huizen gerealiseerd. En is de Krimpenerwaard, ons tot nu nog redelijk 
ongeschonden stuk Groene Hart, ook voorgoed verprutst. De urgentie 
vraagt toch om maatschappelijke borging in het beleid.
NS: We hebben het Kust Pact als voorbeeld gebruikt. Het is echt niet 
zo dat er met zo’n Pact niets meer zou mogen. Er ligt in het Groene 

hart een woningopgave, een energietransitie. Maar kijk dan naar die 
ontwikkelingen vanuit een aantal uitgangspunten. Bijvoorbeeld: als 
wij ergens zoveel woningen gaan bouwen, mag dat niet ten koste 
gaan van een stuk biodiversiteit. Dus wat staat er tegenover. Of: een 
distributiecentrum gebruiken we met een aantal gemeenten, kunnen 
we dat samen bouwen? Is het überhaupt wel nodig dat wíj dat dan 
nog bouwen? Of je doet een soort uitwisseling. Jij bouwt dit, dan 
doen wij dat en we gebruiken elkaars faciliteiten. Er moet regie zijn 
op integraliteit: kijk naar elkaar en overleg. Met regie op een goede 
samenleving tussen de gemeenten en overige overheden onderling. 
Ik blijf in dit verband het liefst ver van het woord ‘compensatie’ 
vandaan. Het klinkt altijd zo lekker, maar op basis daarvan moet 
je niet te snel toezeggingen doen, want daarmee word je in de 
praktijk ongelooflijk aan het lijntje gehouden. Sommige afgesproken 
compensaties zijn na 25 jaar nog niet ingericht of van de grond 
gekomen, en zoiets als de Bos- en bomencompensatie is nog steeds 
niet klaar. Mitigatie is ook zoiets: puur voor de vorm. Of mitigerende 
maatregelen ook in gebruik worden genomen – daar let niemand 
meer op, er is geen monitoring. Er is immers aan de regels voldaan. 
Wat wij het liefst willen is dat het Pact wordt ondertekend door alle 
relevante overheden en belanghebbenden, én we willen monitoring. 
Een nul opname als startsituatie en vanaf daar de ontwikkelingen 
monitoren. Dat werkt goed bij het Kustpact, er wordt echt gekeken 
naar de bebouwing in de kustzone, ook vanuit het kadaster wordt er 
het een en ander voor gedaan. 

Hoe gaat het nu verder? 
JC: Wat is nu de volgende stap, hoe ga je verder? 

NS: Het liefst gaan we natuurlijk verder met het Groene Hart 
Pact. Alleen: we kunnen niet om de plannen die er liggen, dus het 

Ontwikkelperspectief, heen. Dat is er al en wordt door 43 partijen 
ondersteund. We moeten onze volgende stap strategisch kiezen. 
Wij hebben als gezamenlijke Natuur en Milieufederaties aan Mirjam 
Sterk gevraagd of wij in de stuurgroep die de Uitvoeringsagenda 
moet maken, een rol kunnen krijgen zodat we kunnen meedenken. 
Dat wordt besproken met de stuurgroep, heeft ze toegezegd. 
We hebben ingebracht dat we niet alleen onze eigen overtuiging 
preken, zowel de milieufederaties als de Stichting Groene Hart 
vertegenwoordigen immers een grote achterban! En die achterban 
zijn onze ogen en oren in het veld voor wat er gebeurt, we kunnen 
niet zonder, willen we van dat Ontwikkelperspectief iets moois 
maken én het Groene Hart mooi houden. Dus zijn wij juist een grote 
meerwaarde voor het concreet maken van het Ontwikkelperspectief. 
Anders mist men een grote slag! Bovendien is per 1 januari 2024 
de Omgevingswet van kracht, die het alle bestuursorganen door 
bundeling van regelgeving makkelijker moet maken om samen te 
werken, maar ook verplicht om bewonersvertegenwoordiging te 

laten meewegen in besluitvorming. 
Mirjam is er terecht trots op dat 43 partijen zich hebben 
gecommitteerd aan dat Ontwikkelperspectief, en ze is er ook 
heel zuinig op. Dat snap ik wel, maar er mag ook daadkracht bij. 
Want ondertussen kabbelt alles voort en zo maakt de gemeente 
Krimpenerwaard nu plannen om 4000 huizen te bouwen en lobbyt 
daar flink voor. Dus wacht even denk ik dan, er ligt hier een bepaald 
belang waaraan je je hebt te houden. Maar zolang iedereen de 
vrijheid behoudt om lekker door te gaan met eigen plannen, wat is 
het gezamenlijke Ontwikkelperspectief dan waard? De personen die 
aan de Uitvoeringsagenda vorm moeten geven zitten over vier jaar 
weer op een andere stoel en roeren dan in andere potjes, dus maken 
zich hierover niet zo druk als wij, de Natuur en Milieufederaties, en 
als jullie, de belanghebbende natuurorgansiaties. Het Groene Hart 
is zeker op deze manier zonder goede regie straks niet groen meer. 
Maar - we blijven ondertussen wel coalities vormen. Kees van Velzen 
is nog steeds in gesprek met lokale organisaties om het Groene Hart 
Pact mede te ondersteunen en te ondertekenen; hij heeft nu al een 
aantal organisaties die zich willen confirmeren. 
Voor wat ons, de Natuur en Milieufederaties betreft: er gebeuren ook nu 
al zaken die we niet willen. Zoals in de Krimpenerwaard: moeten we wel 
of niet in bezwaar gaan, moeten we wel of niet inspreken. We zoeken 
nog naar onze positie. Hoe maken we de meeste impact. Zeggen we: 
bedankt provincies voor jullie Ontwikkelperspectief, maar wij gaan ons 
eigen plan trekken, of wachten we af of onze rol past in dat geheel en 
liften we mee in de Uitvoeringsagenda van het Ontwikkelperspectief.

Groene bubbel moet groeien
JC: Ik snap dat heel goed, want juist je stakeholders bepalen of je iets 

voor elkaar krijgt. Hoe ga je hier draagvlak voor creëren? Als ik kijk naar 

Als je de Algerabrug over bent, rijd je vanuit de drukke agglomeratie Rot-
terdam zo de wijdsheid van de Krimpenerwaard in. Foto: Michiel Fokkema
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Op 6 februari is door de gemeente Krimpenerwaard, Molenlanden en zestien andere Zuid-Hollandse gemeenten de zg. noodkreet 
ingediend gericht aan demissionair minister De Jonge om te kunnen blijven ‘bouwen voor behoefte’, d.w.z. grootschalige woningbouw. 
Zuid-Holland laat - volgens de noodkreet - 1 miljoen inwoners in de steek. Wethouder Boere heeft voor die noodkreet aandacht gevraagd 
bij Provinciale Staten (PS). Zoals we weten is de bouwbehoefte voor de Krimpenerwaard door de provincie berekend op maximaal 1800 
woningen voor eigen aanwas. In de Woonvisie van de gemeente zijn dat er 4000 geworden - voor wiens behoefte? Provinciebestuurder 
Anne Koning (ruimte): “Na de nieuwe Alphense wijk Gnephoek is afgesproken dat er amper nog grote bouwlocaties worden toegestaan. 
Alleen al Krimpenerwaard heeft zeven nieuwe bouwplekken aangewezen die verder gaan dan ‘enkele straatjes erbij‘ (citaat De Jonge). 
Dat kunnen we niet rijmen met onze zorgvuldig gemaakte keuzes”. Op 6 maart besluiten PS over ‘maximaal een straatje erbij’...
Voor ons is een cruciale vraag: Waar blijft het belang van het groen voor álle inwoners in het Groene Hart? Wie laten er nu eigenlijk hun 
inwoners in de steek? In de meest dichtbevolkte provincie van Nederland is de behoefte aan groen, lucht en ruimte voor inwoners groter 
dan ooit. Dit werd nog weer eens duidelijk onderstreept in de corona-tijd, recreatiegebieden werden overlopen vanwege deze behoefte.  
Het Groene Hart Pact is een initiatief dat behoeften én partijen kan samenbrengen.  d

de Krimpenerwaard, die prachtige unieke leefomgeving: voor héél veel 
inwoners die hier geboren zijn, is die omgeving hun referentiekader; ze 
vinden het maar heel gewoon. Dus waar maken wij ons nou druk om? Het 
daalt níet in. Hoe, hóe motiveer je ál de mensen die niet ten diepste beseffen 
wat er op het spel staat? Hoe krijg je die zover dat ze zeggen: ja zeg, maar 
dát willen we niet! Hoe maak je die groene denkbubbel waarin wíj dan nu 
wel zitten, nou groter met anderen erbij? 
NS: We moeten hierin heel strategisch te werk gaan. Als er vanuit dat 
Ontwikkelperspectief met een nog aarzelende gedeputeerde niks concreets 
komt, en het duurt allemaal te lang, dan kunnen we weinig anders dan er 
met een gestrekt been in gaan. 
Weet je, ik heb er begrip voor dat in een stad als Den Haag veel mensen heel 
andere problemen hebben, die met moeite dagelijks een warme maaltijd 
op tafel kunnen zetten. Maar wat ik veel kwalijker vindt, is dat er zoveel 
vooral jonge mensen zijn die de huidige problemen gewoon niet áán willen 
gaan. Ze willen het níet zien. Je kunt wel alles blijven negeren, of er moe van 
worden en wegkijken, maar het is ook wel jóuw wereld waarover dit gaat, 
jóuw leefomgeving en jóuw toekomst! 
JC: Het klinkt soms alsof niemand met beslissingsbevoegdheid meer de 
intrinsieke drang voelt om het ethisch goed te willen doen, en dat vind ik 
nog het aller-verdrietigst. 
NS: Een gedeputeerde heeft meer belangen om af te wegen, dit belang 
weegt vaak niet zwaar genoeg. En als je het over economie hebt: dat belang 
gaat ons helemaal kapot maken. Uiteindelijk is het zo: wil je het economisch 
belang hoog houden, dan kún je niet zonder het ecologisch belang. Tata 
Steel blijft in het nieuws met z’n lucht- en bodemvervuiling. Ook al heb je op 
papier de meest fantastische businesscase, maar je werknemers moeten in 
een ongezonde leefomgeving wonen en werken, dan raakt alles uit balans. 
Mensen worden ziek met alle kosten van dien en uiteindelijk heb je geen 
goede productie meer. Maar zo wordt daar niet naar gekeken. 
JC: Daarom vind ik het ook zo naar dat er nog geen euro-waarde aan 
natuurbelang wordt gehecht. 
NC: Een hoopgevend zijstapje: we zijn nu bezig om te kijken naar de waarde 
van investeren op bedrijfsterrein in natuurmaatregelen. Adviesbureau 
Rebel Group maakt een kosten/baten analyse van duurzame maatregelen 
op bedrijfsterreinen. Stel een ondernemer plant een boom. Die verkoelt 
zijn gebouw, de airco hoeft minder te draaien, de machines vallen niet 
zo snel meer uit door oververhitting, het personeel heeft een gezondere 
werkomgeving dus is er minder ziekteverzuim. Ecologische maatregelen 
kosten wat maar leveren ook euro’s op. Als hij op zijn terrein nú twintig 
bomen gaat planten, dan scheelt hem dat over tien jaar een concreet 
bedrag; de Rebel Group rekent uit hoeveel. 

Het verhaal blíjven vertellen 
Hier vertel ik Nienke uiteraard onze ervaringen met het berekenen 

met het programma i-Tree van de economische waarde van de bomen in 
het IHC-bos. En de ervaring tot nu met bouwer De Vries en Verburg, die 
informatie wil over hoe de boomgaarden en veldjes naast het kantoorpand 
‘groener’ beheerd kunnen worden. En dat we via Prachtlint al een 

bijeenkomst hadden over vergroenen van bedrijventerreinen.
NC: En zo moet het. We moeten het verhaal blíjven vertellen. Wíj zitten in 
onze groene bubbel en wíj weten dit allemaal wel. Maar een ondernemer is 
bezig met zijn core business, niet zozeer met vergroenen. Dus moeten wij 
helpen, vertellen en aandragen hoe dat dan zou kunnen, en als investeren 
in groene maatregelen kosten bespaart, dan wordt het voor ondernemers 
interessant. En ook leuk. Want zeg nou zelf: een groene entree tot je 
gebouw is behalve uiteindelijk kostenbesparend, toch veel aantrekkelijker 
dan een betonplaat? 
JC: Die stakeholders… al die belanghebbenden. Als jullie het licht hebben 
gezien hoe je met het Pact verder wilt, dan zou ik – en ik denk met mij vele 
groene organisaties en groendenkers – graag handvatten krijgen over hoe 
je de mensen hier vierkant achter krijgt. Want als je een brede achterban kan 
aandragen, gaat het werken. Woningbouw locaties en bedrijventerreinen 
gaan ten koste van agrarisch land in het buitengebied!
NC: Dat is waar we nu ook mee aan de slag willen. De coalities, de 
samenwerkingsvormen waarover ik in het begin al vertelde. We moeten 
een goede lijst maken met stakeholders, we willen alle belanghebbenden 
hierin meenemen. Onze gezamenlijke stem moeten we zo groot mogelijk 
maken. 
Ook met de boerenorganisaties moeten we praten, want boeren, juist ook 
kleine boeren die bang zijn hun bestaansrecht te verliezen onder alle druk 
en nu ook nog die druk van woningbouw, hebben er belang bij dat ze hun 
bedrijf kunnen blijven voortzetten. En dan blijft het Groene Hart zoals we 
dat nu nog kennen, verder Groen! 

Bronnen: file:///C:/Users/jjcol/Documents/NMZH/20230904_Startnotitie-
Meer-regie-op-toekomstige-ontwikkeling-Groene-Hart.pdf
Landschapsfoto’s: Jaap Graveland   d

Bedrijventerrein in Lekkerkerk met alleen harde materialen als metaal, 
beton en steen. Op  9 januari is de Bedrijventerreinvisie vastgesteld 
voor 35 ha nieuw bedrijventerrein. Er zijn nog geen randvoorwaarden 
gesteld. Daarin zouden groene en duurzame maatregelen kunnen worden 
opgenomen. Foto bedrijventerrein: Michiel Fokkema



WAARDVOGEL | FEBRUARI 202440

Roestbruin gespikkelde eieren van de torenvalk.

Torenvalken in 2023
Vierde jaar van het kleurringproject
Tekst, foto’s en figuren: Dirk-Jan Saaltink

In 2020 is de NVWK-roofvogelwerkgroep begonnen met een pilot project waarbij een deel van de nestkasten van torenvalken 
zijn bezocht met een camera op een telescoopstok om de inhoud van de kast te controleren. Jonge torenvalken die opgroeiden 
in de kasten zijn uiteindelijk geringd met een metalen ring en een afleesbare kleurring. In 2021 is dit project uitgebreid naar de 
hele Krimpenerwaard. Het broedseizoen 2023 was het vierde broedseizoen waarin jonge torenvalken zijn geringd. d

In de Krimpenerwaard hangen ongeveer honderd torenvalk 
kasten. Ongeveer een derde van die kasten is bezet (grafiek 1, 

figuur 1). Het aantal is dit jaar wederom iets toegenomen tot 34 
kasten waarin een broedpoging is ondernomen. Uiteindelijk zijn 5 
nesten mislukt, of is het onduidelijk waar de jongen zijn gebleven. 
Eén kast is tijdens het broedseizoen naar beneden gevallen. 
De jongen zijn naar een gespecialiseerde opvang gebracht 
waar ze alsnog zijn groot geworden. Van de 29 succesvolle 
broedpogingen hebben we er 26 kunnen ringen. 

Eieren en jongen
Dit jaar hebben we een record aantal aan eieren op de 

nestkaarten kunnen bijschrijven (grafiek 2). We hebben er maar 
liefst 160 geteld. Die zijn niet allemaal uitgegroeid tot een 
nieuwe torenvalk. 110 jongen zijn uitgevlogen. Daarvan hebben 
we er 104 kunnen ringen.

Legbegin
Van elk nest berekenen wij de datum waarop het eerste ei is 

gelegd. Dit noemen we het legbegin. Op basis van de gemeten 
vleugellengte op de dag van het ringen kunnen we de leeftijd in 
dagen bepalen van het oudste kuiken. Als we ook de legselgrootte 
weten, kunnen we de broedduur nog van de geboortedag afhalen 
en houden we het legbegin over. Dit jaar is het eerste ei op 6 april 
gelegd. Het laatste nest startte op 21 mei met het leggen van 
eieren. Het gemiddelde legbegin lag op 25 april. 

Terugmeldingen
Een van de doelen van dit project is het ontdekken van de 

verspreiding van de jonge torenvalken, Waar gaan ze heen? Hoe 
lang leven ze? Dit jaar zijn er 8 waarnemingen gedaan, waarvan 
2 keer dezelfde vogel. Vogel CA2, een vrouwtje geboren 
in 2021 in de buurt van de Bonrepas, is zowel in februari als 
november gezien nabij Sluiskil in Zeeland. Twee dieren zijn dood 
aangetroffen, beide hebben hun eerste winter niet overleefd.
Al met al was dit een succesvol jaar. Graag danken we alle 
gastvrije terreineigenaren die ons toelaten op hun terrein voor het 
bezoeken van de kasten. Ook danken wij de ringers van Nebularia 
die ons helpen met het ringen van de vogels. We hopen ook in 
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2024 weer vele torenvalken te kunnen 
waarnemen en zo een vijfde seizoen te 
kunnen toevoegen aan ons project.

Torenvalk met groene kleurring 
gezien?

Heeft u een torenvalk met een groene 
kleurring gezien en heeft u deze ring ook 
kunnen aflezen? Meld het op waarneming.
nl met het juiste ringnummer of geef uw 
melding door via ring@vrsdehaar.nl.  d

Jonge torenvalken drukken zich tegen de achterkant van de nestkast en dreigen met hun snavels.

Grafiek 1: Nestkasten

Grafiek 2: Eieren en jongen De ringen; metalen ring en een kleurring

Ringer van Nebularia (Marcel Schildwacht) aan 
het werk
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Het doel is in een uur zoveel mogelijk soorten bloeiende inheemse 
planten te tellen. Deze telling wordt al weer voor het tiende jaar 

georganiseerd. Ik zie het vooral als een leuke aanleiding om in deze 
donkere dagen naar buiten te gaan. Maar het levert op termijn ook 
inzicht in effecten van de warmer wordende winters. 
Van te voren maakten we een schatting van het aantal soorten. 30 
leek te veel voor ons dorp, dus we besloten tot 27.
De eerste soort stond gelijk aan onze voeten: straatgras. Vijf 
kwartier later scoorden we de laatste soort: klein kaasjeskruid.
Lang zag het er naar uit dat we niet in de buurt van de 27 zouden 
komen, maar we werden gered door de berm langs het Oosteinde. 
Naast het klein kaasjeskruid zagen we daar o.a. ook wilde peen en 
raapzaad. 
Onderweg hadden we nog de eerste bloeiende sneeuwklokjes: 
Galanthus elwesi, een vroeg bloeiende soort. Al was dit wel erg 
vroeg. In onze boomgaard bloeit die pas in februari.
Tussen de bedrijven door bespraken we ideeën voor korte 
plantenexcursies in de zomer, misschien gecombineerd met wat 
monitoring, van planten en van vlinders. De teller eindigde op, jawel, 
27 soorten!
Na afloop ijlden sommige deelnemers naar hun volgende afspraak: 
die met een grote burgemeester, in polder De Nesse.  Het was een 
leuke ochtend, uiteraard windkracht zes, maar wel droog.  d

Eindejaarsplantenjacht
De tiende editie
Tekst en foto’s: Jaap Graveland

Onder deskundige leiding van onze voormalige plantencoördinator Stef van Walsum, sinds een paar jaar aan het werk bij Floron, 
deden we mee aan de Eindejaarsplantenjacht. Nota bene in m’n eigen dorp Berkenwoude, parel van de Krimpenerwaard. Mooie 
opkomst met negen deelnemers.  d

Sneeuwklokje

Wilde peen

Het altijd lieve madeliefje

Enthousiast wordt uitgezocht welke planten het zijn
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Nieuwjaarswandeling
Een geslaagde start van het nieuwe NVWK-jaar
Michiel Fokkema

6 januari was weer de traditionele Nieuwjaarswandeling gepland rond de Reeuwijkse surfplas. Bij zonsopkomst op de 
afgesproken parkeerplaats hield het net op met regenen waardoor we de wandeling droog konden maken.  d

De Jeugdnatuurwacht Krimpen aan den IJssel was weer goed 
vertegenwoordigd met veel jeugdige deelnemers. Zij maakten 

graag gebruik van de tellijsten die we voor ze hadden meegenomen.
Al met al waren er zo’n 50 deelnemers die zich gedurende de 
wandeling wel verspreiden over het pad. Er zijn ongeveer 45 
vogelsoorten gezien en gehoord, waaronder: brilduiker, Pontische 
meeuw, Cetti’s zanger, tafeleend en rond de 18.000 smienten.
Na afloop hebben we onder het genot van koffie en gebak nog wat 
nagepraat. Al met al een zeer geslaagde opening van het nieuwe 
NVWK -jaar.  d

In het vroege ochtendlicht heette Jaap iedereen welkom. 
Foto: Max Ossevoort

De mooie brilduikers zijn vaste gasten tijdens de Nieuwjaarswandeling. 
Foto: Michiel Fokkema

18.000 smienten op de plas, een indrukwekkend gezicht; 
foto: Max Ossevoort

Foto: Michiel Fokkema

De herkomst van de brandganzen rond de surfplas is onduidelijk. 
Vele zijn verwilderd uit een watercollectie. Foto: Michiel Fokkema

Jaap Graveland: 
“De laatste jaren gaan ook kinderen van de Jeugdnatuurwacht 

Krimpen aan den IJssel mee. Een mooi nieuwjaarsgeschenk! 
Het ene moment hangen ze aan je lippen, even later 
zijn ze overal en nergens, weer iets later willen ze 

met z’n allen tegelijk door de telescoop kijken.”
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Het Racejaar 2023 liep ten einde
Tekst: Willem van Rij, foto’s Erik Kleyheeg

Dat aan elk jaar een eind komt is niets bijzonders, maar zoals velen van jullie weten was 2023 voor veel vogelaars in de Waard 
een racejaar. Tot 31 december werd er druk gezocht naar nieuwe soorten om nog een plekje op de ranglijst te kunnen stijgen, 
om het eigen gestelde doel te behalen of gewoon om lekker vaak buiten te zijn en te genieten. 17 januari  jl. hadden we een 
leuke afsluiting in het prachtige bezoekerscentrum van de Bakkerswaal in Lekkerkerk. Tussen de schitterend opgezette vogels 
namen we het afgelopen jaar door en genoten we van soms hilarische anekdotes, geluidsopnames en een erg leuke quiz onder 
leiding van Erik Kleyheeg.   d

Waar de winter soms wat saaitjes aanvoelt en het jaar 
geruisloos tot een einde komt verliep het dit jaar allesbehalve 

geruisloos. In de laatste maand werden er nog geweldige soorten 
gezien zoals de door Gaby Baartman ontdekte zomertortel, de 
derde die zich in de winter in de Waard vertoont. Een dag later, op 
6 december ontdekte Daan van den Braak als enige waarnemer 
een Siberische tjiftjaf, het enige exemplaar dit jaar. En op 11 
december mocht ik de matkop, die in onze regio uitgestorven 
leek te zijn, weer herontdekken. Er werd in december zelfs een 
primeur aan de soortenlijst van de Waard toegevoegd. De grote 
burgemeester! Hij was op 5 december al gezien door boswachter 
Sietze en een uur of wat later overvliegend opgepikt langs de IJssel 
door Quinten van Erkel, maar toen nog gedetermineerd als kleine 
burgemeester. Toen er op 27 december gezocht werd naar een 
overvliegende grijze wouw op de Zaag ontdekte ik de verkeerd 
gedetermineerde kleine burgemeester in polder De Nesse, die dus 
een grote burgemeester bleek te zijn. De jonge vogel pendelde 
waarschijnlijk al een flinke periode tussen de Zevenhuizerplas, 
waar hij slaapt, en onze voedselrijke gronden, want hij zat woest 
foeragerend op een dode meerkoet. Na enkele minuten werd hij 
zelfs in één beeld met een velduil gezien, waarna hij het luchtruim 
koos; wat een magische waarneming. Gelukkig kon hij later in de 
maand door vele waarnemers mooi bewonderd worden. Als toetje 
van het jaar meldden Evert Florijn en Arjan de Heer op 29 december 
in het Doove Gat een rosse grutto die tussen de vele wulpen een 
slaapplek vond. Het licht was al behoorlijk tanende, dus maar 
weinig racers hebben deze vogel te pakken weten te krijgen. We 
hebben wel eens een slechtere decembermaand gehad!

Hoewel het spannend was rond plek 3 tot en met 5, was de 
strijd om de eindzege al lang beslist. Met een monsterscore 

van 204 soorten heeft Quinten van Erkel overtuigend gewonnen 
en het oude record van 194 soorten met tien soorten verbeterd! 
Quinten is mooi in het zonnetje gezet met een leuk pakketje bier en 
wat lekkers. Wel 0,0%-bier, want Quinten is met slechts 15 jaar op 
de kalender, de allerjongste winnaar van de race ooit. 

Dan de rest van de top 5. Op de tweede plek eindigde onze zeer 
gerespecteerde scheidsrechter Coen van Nieuwamerongen 

(199 soorten). Ikzelf kon in de laatste dagen plek drie innemen 
(193 soorten) net voor Herman van de Brand (192 soorten) op 
plek 4, gevolgd door Erik Kleyheeg (191 soorten) op plek 5. 

Het was een geweldig jaar waarin een groep vogelaars dichter 
naar elkaar toe is getrokken en elkaar steeds meer besmette 

met de nodige dosis fanatisme. Er is bijvoorbeeld 399 uur op 
trektelpost De Hoekse Sluis geteld. In de appgroep werd ook vaak 
de zorg voor natuurbeheer besproken, er is veel geleerd over de 
juiste determinatie van verschillende soorten en in het veld zijn 
verschillende mooie nieuwe contacten ontstaan. 
Worden jullie nou ook zo enthousiast van dit soort verhalen? De 
eerstvolgende competitie die plaats gaat vinden is de BIG BIRDING 
DAY waarop we in teams 12 uur achter elkaar vogelen, om te 
proberen zoveel mogelijk soorten in de Waard te vinden. Wil je 
mee doen? Houd dan ons prachtige tijdschrift de Waardvogel of de 
online nieuwsbrief van de NVWK in de gaten. 
Als laatste wil ik onze eerdergenoemde scheidsrechter en tevens 
organisator bedanken, Coen van Nieuwamerongen. Er gaan 
geluiden op dat de volgende race mogelijk over al over drie jaar 
plaats zou vinden, maar op dat nieuws moeten nog wel wat 
gezinnen voorbereid worden. In de tussentijd lekker naar buiten; er 
vliegt meer dan je denkt.  d

Coen feliciteert Quinten met het winnen van de Race 2023
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De veldgids voor invasieve bomen en struiken in Nederland
Naturalis Biodiversity Center, Nederlandse Voedsel- en Warenautoriteit, Staatsbosbeheer, 3 februari 2024; foto’s: Huig Bouter

De Nederlandse Voedsel- en Warenautoriteit heeft, in samenwerking met Naturalis Biodiversity Center en Staatsbosbeheer, een veldgids gemaakt 
met bomen en struiken die van nature niet in Nederland voorkomen. De gids helpt deze houtige soorten vroegtijdig te herkennen en indien nodig te 
bestrijden, om mogelijke schade aan de natuur te voorkomen. De ontwikkelde veldgids beschrijft 45 soorten bomen en struiken die in Nederland van 
nature niet thuishoren. Het doel van de gids is om het makkelijker te maken de meest risicovolle en (mogelijk) invasieve planten in bossen goed te 
herkennen. Om daarbij te helpen beslaat de gids belangrijke kenmerken van deze bomen en struiken, foto’s van blad, bloeiwijze en eventuele vruchten, 
en bestrijdingsmaatregelen. Ook roepen de experts de hulp in van natuurliefhebbers bij hun strijd.
.
In de Nederlandse bossen komen diverse uitheemse bomen en struiken voor. 
Geïmporteerd of hier gekweekt als sierplant, maar – bedoeld of onbedoeld – in 
de Nederlandse natuur terechtgekomen. Niet al deze uitheemse planten zijn 
even gewenst, bijvoorbeeld omdat ze snel vermeerderen en andere (inheemse) 
soorten verdringen. 
Niet alle soorten uit de veldgids hebben de status van invasieve exoot. De 
experts hebben op basis van informatie uit Nederland en omringende landen 
ook een inschatting gemaakt van soorten die reden tot zorg geven. “Soorten 
die nu nog geen invasief karakter tonen, maar wel in die richting schuiven door 
hun wijze en mate van verspreiding en hun concurrentievermogen”, legt mede-
auteur Erwin Al van Staatsbosbeheer uit. 

Ook hebben botanicus Leni Duistermaat, werkzaam bij Naturalis, en 
onderzoeker Edu Boer, tevens werkzaam bij Naturalis en bij de Nederlandse 
Voedsel- en Warenautoriteit (NVWA) bijgedragen aan de veldgids. Zij kennen 
het gevaar van invasieve exoten. “Het is belangrijk om de exoten die als risicovol 
bestempeld zijn op tijd te herkennen,” vertelt Boer, “zodat bosbeheerders ze 
kunnen verwijderen en bestrijden. Hierdoor beperken, of voorkomen we zelfs, 
schade aan de natuur.” 
De veldgids is gemaakt omdat herkenning van uitheemse soorten niet altijd 
gemakkelijk is. “Zelfs niet voor mensen met goede kennis van de inheemse 
flora”, vertelt Boer. In de veldgids genaamd Invasieve houtige planten in Nederland heeft het team 45 soorten(groepen) beschreven. Per soort geven 
ze informatie over onder andere belangrijke kenmerken, soorten die erop lijken, de actuele verspreiding, de effecten van de soort en hoe de plant te 
verwijderen is. Boer: “Ook bevat de veldgids veel foto’s die het makkelijker maken om een soort te herkennen.”
Iedereen kan helpen bij het voorkomen van de verspreiding van invasieve exoten, pleiten de auteurs. “Heb je een soort gevonden die in de veldgids 
staat? Meld de waarneming op de website Waarneming.nl. Dan komen de gegevens terecht bij de Nationale Databank Flora en Fauna en de NVWA. De 
waarnemingen helpen ons een scherp overzicht te houden van de verspreiding van - eventuele -  exoten”, aldus Boer.
•De veldgids ‘Invasieve houtige planten in Nederlands’ is te vinden op de website van de NVWA.
•De NVWA heeft al eerder een vergelijkbare veldgids gemaakt voor invasieve waterplanten, waarin de 22 meest risicovolle uitheemse waterplanten in 
Nederland worden beschreven. Ook deze gids staat op de website van de NVWA. [Denk bij ons b.v. aan watercrassula, waterhyacint en grote waternavel]
•Voor meer informatie over het waarschuwingssysteem voor invasieve exoten van Waarneming.nl kun je terecht op Waarneming.nl/species/exoten/.  
[Bekende houtige exoten in de Krimpenerwaard zijn o.a. de Japanse duizendknoop en de hemelboom, red.]  d

Amerikaanse vogelkers of bospest. Deze vogelkers lijkt veel op 
onze inheemse Europese vogelkers. De Amerikaanse vogelkers is te 
onderscheiden van de inheemse door o.a. de volgende kenmerken. 
De bladeren zijn leerachtig en glanzend. Aan de onderkant is aan 
het begin van de hoofdnerf een doorlopende beharing. Het blad 
heeft meer dan 20 paar nerven die niet verheven zijn. De gewone 
vogelkers heeft dof blad. Aan de onderkant van de bladeren zitten 
in de okseltjes van de hoofdnerf naar de zijnerven plukjes haren. 
Het blad heeft maximaal 12 paar nerven, die wel verheven zijn. 

Pontische rododendron. De sierwaarde van deze soort is groot en hij staat 
op veel historische landgoederen. In Nederland vormt de rododendron 
nóg geen probleem, maar in Engeland en Ierland wel. In bossen waarin 
rododendrons de struiken domineren zijn er minder vogels. De bladeren 
verteren niet goed en vormen een dikke strooisellaag, waarin inheemse  
soorten slecht ontkiemen.

Rimpelroos. In de duinen vormen de struiken van de rimpelroos 
grote velden met ondoordringbaar struweel. Het verdringt 
de inheemse vegetatie. In de Krimpenerwaard kennen we dat 
fenomeen (nog) niet. 
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Loki had een ‘heerlijk avondje’
Mia Bersma

Sinds enkele weken zwerft een hond door onze straat, een hond met een wat dreigend 
 uiterlijk, waarschijnlijk een Hollandse herder. Ik heb hem nooit eerder gezien. Ik vraag 
me af of hij weggelopen is, of misschien in de steek gelaten.
Als ik hem de volgende dag opnieuw voorbij zie lopen, spreek ik hem aan en zeg: “Wie ben 
je toch, waar kom je vandaan, ga je met me mee? Kom maar.” Hij loopt achter me aan naar 
huis en de keuken binnen, waar mijn moeder staat te koken. 
“Ik heb een hond gevonden,” zeg ik als zij verbaasd opkijkt. “Vindt u het goed als hij 
een poosje hier blijft, misschien wordt hij gezocht.” Zij knikt instemmend.
Onze eigen hond is laatst overleden op oude leeftijd. Het heeft een leeg gevoel 
 achtergelaten.
Deze hond is erg hongerig. Hij verslindt een 
boterham en wacht vol spanning op de tweede. Je 
kunt zien dat hij honger heeft geleden. “Mag hij 
blijven?” vraag ik verlangend.
“Voorlopig,” beslist m’n moeder. Ze snijdt 
een stukje vlees dat hij opschrokt. De  andere 
 huisgenoten maken kennis met hem als ze 
 thuiskomen. Hij is vriendjes met iedereen.
‘s Nachts slaapt hij in de hondenmand die er nog 
staat. Hij voelt zich helemaal thuis.
In het weekend nemen mijn zus en ik hem mee op 
een wandeling buiten het dorp. We lopen de wei-
landen in en zien hoe Loki door het lange gras rent en de gekste sprongen maakt. Het lijkt 
wel of hij danst. We maken elkaar erop attent.”Moet je zien wat een malle sprongen hij 
maakt.” Maar dan ontdekken we dat hij kikkers achterna zit. We zien hoe hij er één vangt, 
de poten hangen uit z’n bek. “Hij eet kikkers!” roep ik verschrikt. Misschien heeft hij 
zich op die manier in leven gehouden, door te eten wat hij tegenkwam. 
Als we thuiskomen trekt hij een bos wortelen naar zich toe uit het groentemandje. Hij 
 geniet er duidelijk van. Het lijkt me gezonder dan kikkers. 
Waar hij ook dol op is, is bruin  plakband met een plaklaag van beendermeel. Op 
 Sinterklaasavond verslindt hij het  plakband rond het papier van de pakjes, dat achteloos 
op de grond wordt gegooid. We verwonderden ons al omdat hij steeds onder de tafel bleef 
zitten. Het is daar luilekkerland voor hem.
Plastic plakband was nog niet zo bekend en Loki heeft daar profijt van. Alleen heeft hij 
moeite om het kwijt te raken als hij de volgende dag uitgelaten wordt, maar wat heeft 
hij genoten van het ‘heerlijk avondje’. Illustratie: https://paintingexpert.nl/ d

www.humanitas.nl/midden-holland

Word vrijwilliger 
bij Humanitas
Humanitas is er voor iedereen die 
het even niet alleen redt. Doe mee 
als vrijwilliger bij:

• Op weg met taal

• Hulp bij geldzaken

• Samen optrekken

• Begeleiding omgangsregeling ouder & kind

Je bent onderdeel van een leuk team 
en krijgt interessante trainingen via de 
Humanitas Academie. Meld je aan!

www.humanitas.nl/midden-holland

Word vrijwilliger 
bij Humanitas
Humanitas is er voor iedereen die 
het even niet alleen redt. Doe mee 
als vrijwilliger bij:

• Op weg met taal

• Hulp bij geldzaken

• Samen optrekken

• Begeleiding omgangsregeling ouder & kind

Je bent onderdeel van een leuk team 
en krijgt interessante trainingen via de 
Humanitas Academie. Meld je aan!

Fam. Rijneveld | Tiendweg 26 | 3411 NB  
Willige Langerak (Lopik) | 0182-384454

Al vanaf 1998 actief in natuureducatie

Voor actuele openingstijden en overige informatie zie 
www.museumdewielewaal.nl

De Wielewaal

“Bewonder de natuur van Het Groene Hart 
in een schilderachtige omgeving  

tussen Lek en IJssel”

Natuurmuseum & klompenwinkel v.o.f.
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BESTEL BIJ BOEREN EN MAKERS UIT DE BUURT OP 
RECHTSTREEX.NL 

Door boodschappen te doen bij boeren en makers uit de buurt 
geniet jij van de meest verse producten en vergroot je tegelijkertijd 
de biodiversiteit in jouw omgeving. Dankzij jou kunnen boeren 
onder andere bloemenstroken aanleggen, investeren in een 
gezonde bodem en (weide)vogels de ruimte geven. 
Doe je ook mee? 

 WIL JIJ OOK GENIETEN VAN 
 DUURZAME EN LOKALE 
 BOODSCHAPPEN? 
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 Persoonlijke begeleiding 
 Projecten duurzame &         

gezonde voeding 
 Educatie, workshops & lezingen 

06 - 25 524 787 
 

 
 
 

DDee  kkrraacchhtt  vvaann  vvooeeddiinngg  

Arike Mijnlieff   
Voedingsdeskundige & therapeut 

Van der Giessenweg 49  - 1ste etage 
2921 LP Krimpen a/d IJssel 
info@praktijkdegroenling.nl 
www.praktijkdegroenling.nl 

Verblijf in een ‘heidehuisje’ met een eigen vogelkijkhut grenzend 
aan een natuur- en stiltegebied. Nico de Haan ging u voor: 
‘Als je niet aangestaard wordt door de Schotse Hooglanders dan 
word je wel begluurd vanaf de kale topjes van het struikgewas 
door de roodborsttapuiten’.

Nieuw is een laadpaal voor elektrische auto’s.
Kijk op: www.heidehuisje.nl  of bel 06-81525089

WELKOM IN HET REESTDAL



Wij zijn geopend voor de afhaalmaaltijden en snacks op vrijdag en zaterdag 
van 17.00 tot 20.00 uur. De Zwaan, Kerkweg 2 te Berkenwoude. 
Neem voor de overige activiteiten een kijkje op onze website: 
www.dezwaanberkenwoude.nl

In het prachtige Berkenwoude, 
in het hart van de Krimpenerwaard, 
ligt Cultureel Centrum De Zwaan.

Of het nu gaat om een buffet, lunch, 
diner of borrel in een versierde zaal in 
De Zwaan of bij u thuis, vraag gerust 
naar de vele mogelijkheden. 

U kunt contact met ons opnemen 
door een mail te sturen naar 
dezwaanberkenwoude@gmail.com, 
of bel naar 0182-362546 
of 06-53214225.   

Met veel passie bereiden Marjan en 
Corrie zo veel en zo vers als mogelijk 
vanuit de keuken van De Zwaan. 

De zalen in De Zwaan zijn in te richten 
voor verjaardagen, vergaderingen, 
jubilea, diners, lunches. 
Lunches en diners serveren wij 
à la carte of in buffetvorm.

Verzekerde zorg zonder wachtlijst!
Bel 0348-214016 of mail info@voordehand.nl

Pijn aan uw hand of pols? 
Wij bij Kliniek Voor de Hand helpen u graag!


